




SIJEČANJ - 2011.HRVATSKA PČELA

1

NAKLADNIK

Hrvatski pčelarski savez
Pavla Hatza 5.
10000 ZAGREB
Telefoni:
urednik - 01/48-19-536,  
099/481-95-39
Vesna Filmar, administracija  
01/48-11-327, 
099/481-95-37
Tomislav Gerić, tajnik 

01/48-11-325,  
099/481-95-38
Martin Kranjec, predsjednik - 
099/481-95-36
Ivana Berg-Divald, dipl. novinar
099/481-95-35
Fax: 01/48-52-543
E-mail: pcelarski-savez@
zg.htnet.hr
www.pcela.hr
ŽR: 2484008-1100687902

IZDAVAČKI SAVJET

Predsjednik Savjeta:
Zlatko Tomljanović,  
dr. vet. med.

ČLANOVI:
mr. sc. Marijan Katalenić
prof. dr. Nada Vahčić
mr. sc.  Dražen Lušić
mr. sc.  Nenad Strižak
prof. dr. sc. Dragan Bubalo

Stjepan Žganjer
dr. sc. Ivana Tlak Gajger, dr. 
vet. med.

UREDNIŠTVO:

prof. dr. sc. Zlatko Puškadija
mr. sc. Đurđica Sumrak
dr. sc. Ljerka Zeba
mr. sc. Jasminka Papić
Saša Petrić, ing. polj.

Boris Bučar, dipl. ing. 

UREDNIK
Vedran Lesjak, dipl.ing.agr.

NOVINARKA I LEKTORICA
Ivana Berg-Divald, dipl.
novinar
 
GRAFIČKO OBLIKOVANJE
StudioQ

GODIŠTE / YEAR 130                     BROJ / NUMBER  1                   SIJEČANJ / JANUARY 2011.  

Č A S O P I S  
H R V A T S K O G  
P Č E L A R S K O G  

SAVEZA
Stručni časopis 
“Hrvatska pčela” 
osnovalo je Hr-
vatsko-slavonsko 
pčelarsko društvo 
u Osijeku 1881. 
godine, te je u po-
četku tiskan kao 
“Slavonska pčela”, 
zatim kao “Hrvat-
ska pčela” i “Pče-
la”. To je jedan od 
najstarijih pčelar-
skih časopisa u 
svijetu.

ZIMA NA PČELINJAKU
FOTO: I. LEGAT

SLIKA S NASLOVNICE: 

U ovom broju / In this issue

1.  Aktualnosti / Actualities

8.  Kolumna / Column

9.  Tehnologija pčelarenja / Beekeeping technology

9.  Dizalica za LR košnice / LR beehive lifter
  Franjo Rendulić

11.   Tehnologija sakupljanja pčelinjeg otrova / 
  Collecting Bee Venom
  Milan Kramer

13. Ekološko pčelarenje / Ecological beekeeping

16.  Znanost / Science 

20. Apiterapija / Apitherapy

22. 130 godina Hrvatske pčele / 130th anniversary of Croatian Bee Journal

25. Zanimljivost / Interesting matters

26.  Reportaže / Reports

28.  Medonosno bilje / The bee pasture

29.  Dopisi / Letters

34. Najave / Annoucemments

35. Oglasi / Advertisements



SIJEČANJ - 2011. HRVATSKA PČELA

2

SIJEČANJ - 2011.

A K T U A L N O S T I

Riječ urednika
Vedran Lesjak,
urednik

ČLANARINA SAVEZU ZA 2011. 

Članarinu Savezu pčelari plaćaju isključivo preko svojih pčelarskih udruga, a za 2011. članarina 
iznosi 225,00 kuna. Članarinu Udruge trebaju uplatiti do 31. 01. 2011., a blagajnike molimo da 
nam istu što prije doznače na naš žiro račun 2484008-1100687902 te odmah pošalju i uredni 
popis s točnim podacima članova, koji su izvršili uplatu članarine, te kopiju uplatnice kojom je 
uplata doznačena.

PRETPLATA NA "HRVATSKU PČELU"

Pretplatnici plaćaju direktno na Savez pretplatu za časopis, koja za 2011. iznosi 270,00 kuna. 
Pretplata se plaća na žiro račun 2484008-1100687902. U pozivu na broj upisati svoj pretplatnički 
broj te kopiju uplatnice doznačiti Savezu.

Ukoliko želite otkazati članarinu ili pretplatu za 2011, možete to učiniti pismeno ili na telefon 
01/4811-327 najkasnije do 31. 12. 2010. 

PRETPLATA NA ČASOPIS "HRVATSKU PČELU" ZA
INOZEMSTVO U 2011. 

Pretplata za inozemstvo iznosi 39 eura za 2011.
Uplatu izvršiti odmah na devizni račun.

IBAN: HR2524840081100687902
  SWIT: RZBHHR2X

HPS

P
oštovane pčelarke i pčelari, ulaskom u novu 
2011. godinu ući ćemo i u 130. godinu kon-
tinuiranog izlaženja naše "Hrvatske pčele", 
i zato mi to čini veliku čast da se nalazim 

na mjestu urednika jednog od najstarijih pčelarskih 
časopisa na svijetu. Toliko godina izlaženja rijedak je 
jubilej za bilo koji časopis.

U ožujku 1881. izašao je prvi broj "Slavonske pčele", 
koju mi danas čitamo kao "Hrvatsku pčelu". U pro-
teklih sto trideset godina organiziranog pčelarstva 
Hrvatska je prošla kroz brojne dramatične političke, 
gospodarske, društvene i kulturne promjene koje su 
se dotaknule i samog časopisa. Mijenjanjem različi-
tih političkih vremena i časopis je mijenjao svoja ime-
na, najprije je bio "Slavonska pčela", pa "Hrvatska 
pčela", "Pčela" i na kraju zadnjih šesnaest godina 
ponovno "Hrvatska pčela". Čak je u prve tri godine 
izlaženja bio dvojezičan, na hrvatskom i njemačkom 
jeziku, no jačanjem hrvatske svjesti njemački jezik je 
ubrzo izostavljen. No, od te nacionalne svijesti nama 
pčelarima bitnija je ona pčelarska, koja se preko ča-
sopisa širi već više od jednog stoljeća. 

Od ovog smo broja u časopis uveli rubriku povodom 
ove obljetnice, u kojoj ćemo u svakom broju objavlji-
vati tekstove vezane uz znamenite osobe, pčelarske 
stručnjake, urednike i događaje koji su obilježili 130 
godina "Hrvatske pčele".

Kao što ste mogli i primjetiti, uz ovaj broj "Hrvatske 
pčele" poslali smo Vam i reizdanje prvog broja "Sla-
vonske pčele" - da si pokušate dočarati pčelarstvo 

onog vremena. U pripremi je i monografija 130 go-
dina časopisa, a tiskan je i kalendar. Mnogi pčelar-
ski događaji u kojima sudjeluje i Hrvatski pčelarski 
savez obilježit će ovu obljetnicu, te će se sve zao-
kružiti svečanom manifestacijom najesen ove godi-
ne u  Osijeku, rodnom gradu "Slavonske", odnosno 
"Hrvatske pčele". Hrvatski pčelarski savez i Savez 
pčelarskih udruga Osječko-baranjske županije or-
ganizira 8. i 9. listopada ove godine proslavu 130 
godina Hrvatske pčele, u Osijeku. 

Osvrnuo bih se ovdje i na česte kritike sadržaja sa-
mog časopisa. Svi urednici, pa tako i ja, imaju velikih 
problema sa prikupljanjem materijala, koji se poseb-
no tiče stručnog djela, odnosno same tehnologije 
pčelarenja i zaštite od bolesti. Mnogi će reći da je 
sve već viđeno, da se tu nema što novo za napisati. 
Možda imaju pravo, ali to već viđeno će nekom po-
četniku biti novo, dok će samo drugačije prezentira-
no pobuditi interes kod nekoga tko „sve zna“.

Ovom prilikom pozivam sve pčelare, ali i naše aka-
demske i znanstvene djelatnike, odnosno sve one 
koji svoje znanje o pčelama, tehnologiji pčelarenja, 
apiterapiji i pčelinjim proizvodima žele podijeliti s 
ostalima, neka nam se jave da našu "Hrvatsku pče-
lu" učinimo još zanimljivijom za sve čitatelje.
 
Za kraj, svima želim da ova godina bude bolja od 
prošle, da pčelinje zajednice budu što jače, vrijeme 
da nam bude što više naklonjeno, a med neka „za-
cementira“ naše košnice.

Medno!
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Pčelarska porezna problematika

A K T U A L N O S T I

SPONZORI 130. OBLJETNICE ČASOPISA HRVATSKA PČELA

Offset tisak, knjigovežnica, dorada, grafička priprema

Grafika

CMYK

P
rijedlozi izmjena poreza na dohodak koje 
je Hrvatski pčelarski savez upućivao Mini-
starstvu poljoprivrede, ribarstva i ruralnog 
razvoja urodili su plodom! 

Naime, radi se o tematici koja je od iznimne važnosti 
za hrvatske pčelare i koju je HPS tijekom ove, a i 
prošle godine u nekoliko navrata aktualizirao i tražio 
njezino što hitnije rješavanje. 

Hrvatski pčelarski savez je svojim prijedlozima, koji 
su upućivani resornom ministarstvu, isticao činjeni-
cu da je na pčelarsku djelatnost, između ostalog, 
potrebno gledati kao na jednu specifičnu poljopri-
vrednu granu, gdje se zbog same specifičnosti pro-
izvodne tehnologije ne bi oporezivali pčelari koji 
imaju manje od 50 košnica, zatim predlaže uvođenje 
paušalnog oporezivanja zbog razdvajanja pojedinih 
kategorija proizvođača. Savez nadalje predlaže uvo-
đenje pčelarstva u kategoriju dopunskih zanimanja, 
s ciljem omogućavanja neometanog obavljanja ove 
djelatnosti umirovljenicima, uz redovito ostvarivanje 
prava na mirovinu. 

Temeljem toga, ministar Petar Čobanković je 7. 
prosinca uputio dopis Ministarstvu financija, s pri-
jedlogom izmjena zakonske regulative u kontekstu 
oporezivanja pčelarske djelatnosti, u kojem pojaš-
njava kako Ministarstvo poljoprivrede, ribarstva i 
ruralnog razvoja podržava prijedloge Hrvatskog 
pčelarskog saveza o izmjeni poreza na dohodak.

- Zbog specifičnosti ove gospodarske grane, a u 
želji da se uklone zapreke daljnjem razvoju ove po-
ljoprivredne djelatnosti, Ministarstvo poljoprivrede, 
ribarstva i ruralnog razvoja podržava prijedlog za iz-
mjenu zakonske regulative zbog razloga i na način 
kako je to navedeno u priloženom dopisu, a u okviru 

mogućnosti koje proizlaze iz postojećih zakonskih 
propisa. - stoji u dopisu upućenom Ministarstvu 
financija.

Osim toga, prihvaćen je prijedlog HPS-a za utvr-
đivanje limita broja košnica za oporezivanje, što 
dovoljno govori o tome da je HPS prepoznat kao 
konstruktivan partner, stoga Hrvatski pčelarski sa-
vez raduje što je njihov prijedlog, uz pozitivno mišlje-
nje Ministarstva poljoprivrede, ribarstva i ruralnog 
razvoja, upućen Ministarstvu financija, od kojeg se 
očekuje donošenje pozitivnog rješenja o poreznoj 
problematici za pčelarstvo.

- Uistinu smo zadovoljni što je resorno ministarstvo 
prepoznalo naša nastojanja da se riješi oporeziva-
nje pčelarske djelatnosti kroz paušalno oporeziva-
nje, kao jedna od mogućnosti poreza na dohodak 
koji omogućuje umirovljenicima i zaposlenima da se 
i dalje mogu nesmetano baviti pčelarstvom uz pla-
ćanje paušalnog poreza. – poručuju iz Hrvatskog 
pčelarskog saveza.

Ivana Berg-Divald
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D
ana 16. prosinca 2010, održana je sjednica 
UO-a i NO-a HPS-a u prostorijama Hrvat-
skog pčelarskog saveza, Ulica Pavla Hatza 
5/III, Zagreb, s početkom u 11 sati.

Sjednici su nazočili sljedeći članovi UO-a: Dragutin 
Jureša, Slobodan Nišević, Krešo Piljak, Martin Kra-
njec, Vladimir Bilek, Berislav Atalić, Vinko Saleta, 
Branko Brkić, Neven Čemeljić, Zvonimir Pajnić, Pe-
tar Trogrlić, Arduino Bubola, Ivica Kuliš, Ana Kosta-
njevečki, Dario Frangen. 
Opravdano izostali: Branko Slavica, Ivica Movre, 
Branko Tomšić, Kristijan Dubravac, Damir Zanoškar.

Prisutni članovi NO-a: Ankica Dušević, Josip Križ, 
Stjepan Brijačak.

Sjednica se snima za potrebe zapisnika.
Sjednicu je otvorio predsjednik HPS-a, uz dnevni 
red koji je dostavljen u materijalima, a glasi:

DNEVNI  RED

Prihvaćanje zapisnika sa sjednice UO-a i NO-a1. 
Donošenje odluke HPS-a o prihvaćanju2.  Nacio-
nalnog  Programa za potpore u pčelarstvu za 
2011.
Donošenje odluke o financijskom planu i pro-3. 
gramu, načinu prikupljanja sredstava za obra-
du podataka i vođenje Nacionalnog Programa 
potpora za pčelarstvo u 2011. 
Donošenje odluke o izmjenama i dopunama4.  Pra-
vilnika o ocjenjivanju kontrole kvalitete meda 
Donošenje odluke o imenovanju Stručnog tijela 5. 
za provođenje odredbi Pravilnika o ocjenjivanju 
kontrole kvalitete meda 
Donošenje odluke o prihvaćanju prijedloga na-6. 
crta Pravilnika o priznanjima i nagrađivanju 
Razno – pitanja i odgovori7. 

Predloženi dnevni red prihvaćen je jednoglasno.

AD 1.) Prihvaćanje zapisnika sa sjednice UO-a i 
NO-a od 02. rujna 2010. 
Na tu točku dnevnog reda nije bilo primjedbi te je 
donesen sljedeći

ZAKLJUČAK: Prihvaća se jednoglasno zapisnik sa 
sjednice UO-a i NO-a HPS-a od 02. rujna 2010. 

Ad 2.) Donošenje odluke HPS-a o prihvaćanju Na-
cionalnog Programa za potpore u pčelarstvu za 
2011.  
Kratak osvrt na tu točku dao je predsjednik HPS-a 
Martin Kranjec te upoznao prisutne sa trenutnom si-
tuacijom u povodu aktivnosti koje se odrađuju, kako 
je u radnim materijalima dostavljen presjek financij-

skih pokazatelja po predloženim mjerama prijedlo-
ga Nacionalnog programa potpora za pčelarstvo. 
Ukratko je izvijestio članove UO-a i NO-a HPS-a sa 
tijekom razgovora s Ministarstvom poljoprivrede, 
te aktivnostima koje se poduzimaju u tom smjeru, 
a ujedno i s prijedlogom da provedbeni dio Pro-
grama potpora ostane u ingerenciji HPS-a i to iz 
niza praktičnih razloga. Prvenstveno što je HPS 
strukturalno i organizacijski najbliže pčelarima, po-
znaje problematiku i može najjednostavnije organi-
zirati provedbu svake mjere. Takav zahtjev upućen 
je i prema Ministarstvu. Očekuju se daljnji intenzivni 
razgovori o samom prijedlogu programa, te u ko-
načnici kada se  program usvoji, bit će i prezentiran 
u potpunosti svima, a u međuvremenu se po cije-
loj RH održavaju javne rasprave na temu prijedloga 
Nacionalnog programa potpora, na kojima se pče-
lari upoznaju sa materijom i predviđenim mjerama 
potpora u 2011. Istaknuo je i pozitivnu okolnost da 
nam se omogućava da se u 2011. neiskorištena fi-
nancijska sredstva mogu prenositi u druge mjere 
u ovom programu, što je pozitivno, ali je upozorio 
na činjenicu da to vrijedi samo do ulaska u EU jer 
onda to neće biti moguće.
Nakon uvodnog obrazloženja otvorena je i rasprava.

U raspravi su sudjelovali:
Vladimir Bilek koji je istaknuo da svi koji su izabra-
ni u UO HPS-a imaju za zadatak da svoje pčelare 
upoznaju prvenstveno sa činjenicom da potpora 
po dosadašnjem načinu više nema niti ih može biti. 
Potpore koje nam predstoje rade se prema europ-
skim standardima i jedino ih se na takav način može 
ostvariti.
Ukratko je i prezentirao izračun potpora za „male“ 
i „velike“ pčelare iz kojeg je bilo evidentno da sva-
ki pčelar kroz nove modele potpora može ostvariti 
svoj interes, naravno pod uvjetom da je za iste za-
interesiran i da se prijavi za iste pod uvjetima koji će 
biti propisani u natječaju.

U raspravi su još sudjelovali i Dario Frangen, koji 
je istaknuo činjenicu da se u narednim godinama u 
mjerama za potpore mora predvidjeti i edukacija za 
pčelare, a taj prijedlog je uz odobravanje prisutnih 
i prihvaćen.

Josip Križ je podržao ideju daljnjeg educiranja pče-
lara kroz programske mjere u narednim godinama, 
te je istaknuo i činjenicu što je dobro da se financij-
ska sredstva ovih programskih mjera u 2011. mogu 
prenositi iz jedne u drugu mjeru, što nam neće biti 
omogućeno kada uđemo u EU.

Ivica Kuliš pozdravio je prijedlog programa, te ista-
knuo i aktivnosti svoje županije, te aktivnosti oko 
osnivanja županijskog saveza pčelara.

Zapisnik sa sjednice UO-a i NO-a HPS-a 
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Berislav Atalić također je podržao program.
Zvonimir Pajnić upitao je i zatražio objašnjenje ve-
zano uz Hrvatski pčelarski centar, koji se u odre-
đenim dijelovima programa spominje kao jedan od 
nosioca aktivnosti.

Martin Kranjec ukratko je objasnio funkciju Hrvat-
skog pčelarskog centra te je naznačio da isti pred-
stavlja i okuplja znanstvenike sa osam fakulteta 
Sveučilišta u Zagrebu, te da je centar u tom smislu 
i sudjelovao u izradi prijedloga Programa sa onim 
znanstvenicima koji su u pojedinim segmentima imali 
što za predložiti, te je to i ugrađeno u Program. Hr-
vatski pčelarski centar aktivno surađuje i sa znan-
stvenicima sa Sveučilišta u Osijeku, Medicinskim 
fakultetom u Rijeci i svim drugim znanstvenim in-
stitucijama u zemlji u pitanjima koji su u interesu 
pčelarstva, te naravno sve uz zajedničku suradnju 
sa Hrvatskim pčelarskim savezom.

Nakon rasprave donesen je sljedeći:
ZAKLJUČAK: Jednoglasno se donosi Odluka o pri-
hvaćanju koncepta prijedloga Nacionalnog progra-
ma potpora za pčelarstvo u 2011. 

AD 3.) Donošenje odluke o financijskom planu i 
programu, načinu prikupljanja sredstava za obra-
du podataka i vođenje Nacionalnog Programa pot-
pora za pčelarstvo u 2011. 
Uvodno obrazloženje po toj točki dnevnog reda daje 
predsjednik HPS-a Martin Kranjec, te upoznaje pri-
sutne sa činjenicom da u predstojećim mjerama 
Programa za potpore njegov provedbeni dio pred-
stavlja najveće financijsko opterećenje. U radnim 
materijalima svi su dobili obrazloženje na koji način 
se predviđa rješavanje tog kompleksnog pitanja.
Predlaže se da se za financiranje aktivnosti ažuri-
ranja podataka te obrade podataka prikupljenih s 
terena, a u svezi provođenja Nacionalnog progra-
ma potpora za pčelarstvo u 2011, te radi obima i 
kompleksnosti tematike odrediti osobu koja će ta-
kve radnje i provoditi.
Ovim prijedlogom naznačujemo da se za takve po-
trebe treba zaposliti još jedna osoba koja će raditi 
na poslovima  isključivo vezanim uz Program pot-
pora.
Ta osoba mora raditi puno radno vrijeme.
Prikupljanje podataka na terenu provodit će povje-
renici kojima su pčelari, prema Pravilniku o držanju 
pčela i katastru pčelinje paše (članak 19) dužni da-
vati podatke vezane uz ažuriranje podataka vezanih 
uz stanje pčelinjih zajednica, te ostalih promjena.
Povjerenici ažurirane podatke s terena na Obrascu 
u prilogu 3. (sastavni dio Pravilnika o držanju pčela 
i katastru pčelinje paše), dostavljaju na CD-u osobi 
koja je zadužena za provođenje Programa potpora.
Radi potreba financiranja radnog mjesta predlaže 
se da svaki pčelar dostavi podatke o stanju broja 
svojih pčelinjih zajednica, a isti se koriste za potpo-
re s osnova zdravstvene zaštite pčela po Programu 
potpora za 2011.
Za visinu naknade predlaže se iznos od 2,00 kune 
po pčelinjoj zajednici koju svaki pčelar prijavljuje radi 

ostvarivanja prava na potpore sa osnove zdravstve-
ne zaštite pčela (do sada se plaćalo HPA  4 kune).
Prikupljena financijska sredstva koristit će se isklju-
čivo za financiranje radnog mjesta voditelja Progra-
ma potpora za pčelarstvo u 2011.
Preostali iznos koji ostane od prikupljenih sredstava 
koristit će se za podmirenje troškova povjerenika na 
terenu prilikom obavljanja njihovih aktivnosti veza-
nih uz ažuriranje podataka ili upisa novih pčelara u 
evidenciju.

Nakon uvoda otvorena  je rasprava.
Nakon konstruktivne rasprave u kojoj su sudjelovali, 
uz iznošenje svojih zapažanja Dario Frangen, Dragu-
tin Jureša, Berislav Atalić, Krešo Piljak, Vinko Saleta, 
Vladimir Bilek, Branko Brkić, Zlatko Tomljanović.

U raspravi se iskristaliziralo mišljenje da se treba 
što više angažirati u radu s pčelarima i kroz udru-
ge povećati članstvo u HPS-u, jer je evidentno da 
je veći broj pčelara u HPS-u, ovakvi potezi ne bi 
trebali. U ovoj situaciji ovo je jedini način da sami 
sebi omogućimo nadzor nad provođenjem potpora 
na terenu i olakšamo svakom pčelaru prikupljanje 
potrebne dokumentacije za javljanje na potpore, a 
ujedno i da povjerenike na terenu pravilnom nakna-
dom nagradimo za njihov rad.
Uvijek će se postavljati pitanje je li bilo koji način na-
knada za povjerenike pravilan i uvijek će biti za i pro-
tiv, a nameće se zaključak da je najadekvatniji način 
prema broju pčelinjih zajednica kao model izračuna 
naknada. 
Ukoliko bi netko drugi za nas provodio ove aktivnosti 
naknada za taj posao bila bi višestruko veća i pčelari 
bi morali i više izdvajati, te stoga ovo je najisplativiji 
oblik za sve.

Nakon rasprave donesen je sljedeći:

ZAKLJUČAK: Jednoglasno se donosi odluka o fi-
nancijskom planu i programu, načinu prikupljanja 
sredstava za obradu podataka i vođenje Nacional-
nog Programa potpora za pčelarstvo u 2011.
Ujedno se za sljedeću sjednicu treba pripremiti 
operativni izračun cijene radnog mjesta, te približan 
operativni izračun za povjerenike .

AD 4.) Donošenje odluke o izmjenama i dopunama 
Pravilnika o ocjenjivanju kontrole kvalitete meda
Kratko obrazloženje po ovoj točki dao je predsjednik 
HPS-a Martin Kranjec, upoznao je prisutne s tema-
tikom, te istaknuo činjenicu da je Pravilnik saživio 
na terenu te da je tijekom proteklog vremena kon-
statirano da se moraju napraviti neke nužne izmjene 
radi još boljeg funkcioniranja u praksi, te je stoga 
struka i predložila izmjene i dopune koje su prezen-
tirane u radnim materijalima.

Nakon toga otvorena je rasprava.

U kratkoj raspravi pozdravljen je sam Pravilnik te je 
nakon kratke i konstruktivne rasprave donesen slje-
deći:
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ZAKLJUČAK: Jednoglasno se donosi odluka o 
prihvaćanju izmjena i dopuna Pravilnika o ocje-
njivanju kvalitete meda na natjecanjima u RH sa 
predloženim izmjenama i dopunama.

AD 5.) Donošenje odluke o imenovanju Stručnog 
tijela za provođenje odredbi Pravilnika o ocjenji-
vanju kontrole kvalitete meda
Kratko uvodno obrazloženje dao je predsjednik 
HPS-a Martin Kranjec te upoznaje prisutne s 
nužnošću imenovanja Stručnog tijela koje pred-
viđa Pravilnik o ocjenjivanju kvalitete medova na 
natjecanjima u RH, te ujedno ih i upoznaje s pri-
jedlogom članova tog stručnog tijela.

Po toj točki nije bilo nikakvih primjedbi, te se sto-
ga donosi sljedeći:

ZAKLJUČAK: Jednoglasno se donosi odluka o iz-
boru i imenovanju Stručnog tijela  kojeg čine: prof. 
dr. sc. Nada Vahčić (PBF Zagreb), prof. dr. sc. 
Ljiljana Primorac (Biotehnološki fakultet Osijek), 
prof. dr. sc. Dragan Bubalo (Agronomski fakultet 
Zagreb) prof. dr. sc. Zlatko Puškadija (Poljopri-
vredni fakultet Osijek), mr. sc. Dražen Lušić (Medi-
cinski fakultet Rijeka), predstavnik HPS-a.

AD 6.) Donošenje odluke o prihvaćanju nacrta 
Pravilnika o nagrađivanju
Kratko obrazloženje dao je predsjednik HPS-a, uz 
opasku da je u radnim materijalima dan nacrt pri-
jedloga, te se o istome na ovoj sjednici u raspravi 
očekuju i konstruktivni prijedlozi.

U konstruktivnoj raspravi iskristalizirani su i neki 
prijedlozi koji će biti uneseni u pročišćeni tekst 
prijedloga Pravilnika te prezentirani na idućoj 
sjednici.

ZAKLJUČAK: Donosi se odluka o prihvaćanju na-
crta Pravilnika o nagrađivanju, uz navedene izmje-
ne i dopune koje se unose u pročišćeni tekst.  

AD 7.) Razno – pitanja i odgovori
Pod navedenom točkom prisutne je kratko izvije-
stio predsjednik HPS-a Martin Kranjec o sljede-
ćem:

Ministarstvo poljoprivrede, ribarstva i ruralnog ra-
zvoja prihvatilo je prijedloge HPS-a u pogledu na-
čina i prava pčelara u svezi ostvarivanja prava na 
paušalno oporezivanje u pogledu poreza na doho-
dak, te je isti uz svoje pozitivno mišljenje uputilo i 
Ministarstvu financija na daljnji postupak

Uprava za veterinu Ministarstva poljoprivrede, 
ribarstva i ruralnog razvoja prihvatila je prijedlo-
ge HPS-a u svezi predstojeće Naredbe o zaštiti 
zdravlja životinja i načinu njihova financiranja za 
2011.  
Prijedlozi su se odnosili na odredbe kod uzgaji-
vača matica, a ticali su se nozemoze i američke 
gnjiloće  koja je do  sada ograničavala matičare.

Nozemoza je izuzeta, a u pogledu američke gnjilo-
će je prihvaćeno da se naknadni kontrolni pregled 
vrši samo na onim pčelinjacima gdje je ustanov-
ljena američka gnjiloća, a ne kao do sada na svim 
pčelinjacima u krugu karantene. 

Zakon o sigurnosti prometa na cestama prošao je 
svoje prvo čitanje u Saboru i već u njemu su pri-
hvaćene odredbe koje se odnose na pčelarstvo, te 
se čeka da nakon usvajanja u Saboru se krene u 
izradu posebnog propisa koji će detaljno regulirati 
sva pitanja u svezi pčelarskih vozila.

Ivica Kuliš iznio je problematiku na otoku Pelješcu 
nakon ukidanja povjerenika za to  područje Ante 
Karača.

Predsjednik HPS-a Martin Kranjec iznio je čitavu 
kronologiju događanja koja je rezultirala opoziva-
njem povjerenika Ante Karača, o čemu postoji i 
kompletna dokumentacija.
Situacija je i nakon mnogih sastanaka i razgovora 
kulminirala, odnosno dovela do toga da je done-
sen opoziv zbog radnji koje su u suprotnosti i sa 
postojećim Pravilnikom o držanju pčela i katastru 
pčelinje paše, a neke od učinjenih radnji su i po-
tuzakonite kao što je naplata i ovjera raznih doku-
menata koji su traženi od strane povjerenika.

Članovi UO HPS-a jednoglasno su podržali done-
senu odluku, te su i donijeli odluku da se pisme-
no obavijesti Dubrovačko–neretvanska županija 
putem njihovog predstavnika u UO HPS-a Ivice 
Kuliša da se za navedeno područje predloži novi 
povjerenik.

Na pitanje Kreše Piljka u svezi kartica za elektron-
ske vage, odgovorio je predsjednik HPS-a Martin 
Kranjec, te upoznao prisutne da je uspostavljena 
komunikacija između saveza i HT-a, te je dogovo-
rena aktivnost u svezi navedene tematike, te na-
čina na koji će se riješiti to pitanje na obostrano 
zadovoljstvo.

Dario Frangen je iznio problematiku nastalu po-
plavama na području Zagrebačke županije te je 
zamolio prisutne da obavijeste svoje pčelare da 
se odazovu pomoći pčelarima koji su nastradali u 
poplavama.

Ujedno je pozdravio i organizaciju I. međunarod-
nog pčelarskog sajma Dalmatina u Dugopolju, te 
je obavijestio prisutne da je pokrenuta pred Mini-
starstvom obrazovanja zahtjev za program edu-
kacije pčelara specijalista koje predstavlja nad-
gradnju dosadašnje edukacije. 

Nakon toga završena je sjednica UO-a i NO-a Hr-
vatskog pčelarskog saveza.

Zapisnik sačinio
Tomislav Gerić, tajnik Saveza
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Europski parlament uputio apel za 
spas europskih pčela

A K T U A L N O S T I

E
uropski parlament je na plenarnom zasje-
danju 25. studenog uputio poziv EU za in-
tenziviranjem potpora pčelarstvu, kako bi 
se nadopunila zajednička agrarna politika. 

Dok su uginuća pčelinjih zajednica u porastu isto-
vremeno se broj pčelara u Europi smanjuje, što ima 
veliki utjecaj na proizvodnju hrane jer većinu biljaka i 
usjeva oprašuju upravo pčele. 

Budući da 76 posto proizvedene hrane i 84 posto 
biljnih vrsta ovisi o oprašivanju pčela, rezolucijom 
Parlamenta, usvojenom 25. studenog, od Komisije 
se traži da pruži više pomoći pčelarskoj djelatnosti, 
kroz zajedničku agrarnu politiku (CAP) poslije 2013. 
godine, usklađivanjem legislative, povećanjem fon-
dova i intenziviranjem ulaganja u istraživanja.

Paolo De Castro (S&D, IT) u ime Poljoprivredne ko-
misije, tijekom zasjedanja je kazao da su teški tržišni 
uvjeti, novčana nepostojanost i povećani mortali-
tet neki od presudnih faktora koji stvaraju rizike u 
pčelarstvu EU.

- Pčele su bitne za kvalitetu našeg života. Zbog 
toga je nužno potrebna globalna politika koja će 
osigurati da EU ima dovoljan broj pčelinjih zajed-
nica i pčelara, čime bi se izbjegla depopulacija - 
izjavila je Astrid Lulling (EPP, LU), koja je i sadržajno 
pridonijela izradi teksta rezolucije.

Pojačana pravila označavanja proizvoda i kontro-
le, daljnja istraživanja po pitanju uginuća pčelinjih 
zajednica i uključivanje pčelinjih bolesti u veteri-
narsku praksu EU također su jedna od preporuka 
rezolucije.

Osim toga, MEP zahtijeva od Komisije da osmisli 
plan za suzbijanje uginuća pčelinjih zajednica, koji 
će uključivati promociju oprašivanja poljoprivrednih 
gospodarstava, te održavanje i unapređenje posto-
jećih programa potpora, koje će isteći 2012.

PROMJENE U OZNAČAVANJU PROIZVODA         
POTREBNE ZA GARANCIJU KVALITETE
Prema brojkama se više od 40 posto meda proda-
nog u Europi uvozi, stoga Parlament želi da zako-
ni EU o mjerama kvalitete poljoprivrednih proizvo-
da budu poboljšani kako bi se unaprijedila pravila 
označavanja podrijetla meda, te kako bi se izbjegle 
pogrešne informacije o mješavinama meda iz EU i 
iz zemalja koje nisu članice EU. Osim toga, kažu iz 
MEP-a, granične kontrole bi trebale biti usklađe-
nije, pogotovo za uvoz meda iz trećih zemalja, jer 
uvoz meda lošije kvalitete, miješanje s drugim tva-
rima, zamjenski med narušavaju tržište i vrše kon-
stantan pritisak na cijene te na konačnu kvalitetu 
proizvoda na internom tržištu EU. 

Obrađeni proizvodi oglašeni da sadržavaju med 
trebali bi biti dozvoljeni da se označavaju kao 
„med“ samo ukoliko najmanje 50 posto šećera po-
tječe iz meda, smatraju u Parlamentu. 

BOLJA KONTROLA BOLESTI
Veterinarska politika EU također bi se trebala izmije-
niti kako bi se poduzele mjere protiv pčelinjih uginu-
ća, na primjer kroz učinkovitije tretmane protiv Varoe i 
kontrolom bolesti, a pristup lijekovima diljem Europe 
bi trebao biti dostupniji i poboljšan iz fondova EU.

NEOVISNA ISTRAŽIVANJA ZA INFORMIRANJE 
JAVNOSTI
Rezolucijom se poziva Komisija da podrži neovisna 
istraživanja o pčelinjim uginućima te da osigura da 
svaki podatak o utjecaju GMO usjeva i pesticida na 
određenu vrstu pčela bude javan. 

Na kraju, Parlament predlaže reviziju propisa o pe-
sticidima i zaštiti bilja kako bi se omogućila procjena 
izloženosti pčela takvim tvarima.

Ivana Berg-Divald
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K O L U M N A
mr. sc. Nenad Strižak, 
pčelar - 40 godina 
aktivnog članstva u 
HPS-u

P
očetak godine je zahvalan za, kako se kaže, 
pometanje pred vlastitim vratima, a da bi 
se  kasnije moglo govoriti i o svima ostalima, 
sve u cilju dobrobiti pčelara i pčelarstva. 

Brojnost pčelarskih društava u Zagrebu omogućava 
svima zainteresiranima za bavljenje pčelarstvom izbor 
sredine u kojoj se ugodno osjećaju, sredine za koju 
smatraju da u njoj mogu najviše naučiti ili sredine u ko-
joj mogu ostvariti svoje ostale potrebe. Situacija je bit-
no drugačija od one prije nekoliko godina. Šteta je što 
pomanjkanje komunikacije te nedostatak zajedničkog 
djelovanja udruga, rasipa snagu i novac. Ne postoji niti 
jedan razlog da se interesantna predavanja i priznati 
predavači ne ponude svim zagrebačkim pčelarima. 
Udružena financijska sredstva omogućila bi dovođe-
nje predavača iz drugih država, što bi razbilo sada već 
pomalo začarani krug istih. Ako to stanje rukovodstva 
udruga ne promijene koordinacijom, onda bi mogla ko-
ristiti pomoć Gradskog ureda za poljoprivredu i šumar-
stvo. Primjerice, Ured bi mogao ponuditi podmirenje 
troškova dvorane i predavača te u tom iznosu smanjiti 
financijsku potporu udrugama, a pravo slušanja pre-
davanja ili prisustvovanja skupu imali bi svi pčelari. 
S vremenom bi se takvim skupovima mogli priključiti 
i brojni pčelari iz gravitirajućeg područja Zagrebačke 
županije, pa i šire.

S većim ili manjim uspjehom održavaju se brojni susre-
ti pčelara po svim hrvatskim regijama, što je dobro jer 
je svaki skup prilika za susrete i unapređenje hrvatskog 
pčelarstva, ali ne treba pretjerati. Niti jednom organiza-
cijskom odboru nije lako riješiti sva pitanja u rasponu 
od adekvatnog prostora do vođenja stručne rasprave.

Hrvatski pčelarski savez je kadrovski i materijalno znat-
no ojačao, nije to više zajednica od dva ili dva i pol dje-

latnika. U situaciji je da logistički pomaže održavanje 
takvih skupova. Pa kad je to tako, onda je dužan brinuti 
i o stručnoj razini takvih skupova. Ako su pčelari zbu-
njeni stajalištima pojedinih predavača, a pritom nema 
rasprave koja bi razjasnila što je dobro a što loše, onda 
pčelari s pravom negoduju pitajući se: „I što je sada u 
svemu tome ispravno“.

Brojnost pčelarskih događanja predstavlja pritisak 
i na časopis. Zabilježiti neka događanja, a ne i osta-
la, doživljava se kao protekcionizam, ignoriranje, kao 
opasnost zamjeranja i slično. A to opet dovodi do pre-
velikog broja reportaža i dopisa sa skupova. Primjeri-
ce više od jedne trećine stranica časopisa u broju za 
studeni - svojevrsni su katalog događanja.  

Logistika Saveza koja stane u jedan osobni automobil 
ne može zamijeniti rad povjerenstava, recimo po uzoru 
na Apimondiju ili po nekom drugom modelu. O tome 
već godinama pričamo, ali bez napretka! U široj smo 
regiji Savez bez sekcije, povjerenstva, odbora ili nazo-
vimo to tijelo kako god hoćemo, bez odbora za apite-
rapiju, odbora za pčelinje proizvode i ostalih. A potreba 
je iz dana u dan sve veća. Zar nije matična mliječ već 
i u šamponima za kosu, a uskoro možda i u pasti za 
cipele. Nije li to profaniranje tako vrijednog proizvoda!

Nedostatak organiziranog djelovanja struke prije šest, 
sedam godina sada dolazi na naplatu. Brojni su skupo-
vi o potporama i programima (IPARD, LEADER…) koje 
posjećuju i pčelari u sustavu OPG-a. Nažalost, pče-
lari se nigdje ne vide izravno. Za taj propust nije krivo 
sadašnje rukovodstvo Saveza, ali bit će odgovorno za 
ono što će se događati u bliskoj budućnosti.

Jedna lasta ne čini proljeće, stoga posložimo zadatke 
na vrijeme i za ostale lastavice.      

Posložimo se

Na pčelarskom sajmu „Dal-
matina“ bila je prezentacija 
o upotrebi oksalne kiseline u 
pčelarstvu.  Zainteresiranost 
pčelara za ovu temu bila je 
velika, izrazili su potrebu da 
se tablica prikaže u časopisu 
„Hrvatska pčela“, jer je naj-
veći problem kod primjene  
oksalne kiseline odrediti ide-
alnu koncentraciju otopine 
koja će osigurati učinkovitost, 
a neće biti opasna za pčele.

NAPOMENA: otopinu od 
45g dihidrata oksalne kise-
line na litru šećernog sirupa, 
slabije pčelinje zajednice 
teže podnose.

Naputak za upotrebu oksalne kiseline
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U dizalici je ugrađen olovni balast koji omogućuje rad s jednim nastavkom od cca 35 kg i podiže 
nastavak s podnice na maksimalnu visinu od cca 1 820 mm ili spušta na pod hodnika, odnosno na 
transportna kolica. U vilici je ugrađeno 5 samopodesivih (kugličnih) ležajeva te jedan valjak za traku. 
Jedan kraj trake učvršćen je na vrhu jarbola, obuhvaća valjak na vilici, diže se na vrh jarbola i preko 
valjka se spušta na vitlo gdje je učvršćen u samom vitlu. Upotrijebljen je sistem koluture (valjka) tako 
da teret od 50 kg diže kao 25 kg. 

D
ugogodišnji rad s pčelama i testiranje vla-
stite snage do granica izdržljivosti, doveo 
je do razvoja dizalice za rad u kontejneru 
sa LR nastavcima standarnih dimenzija 

415 mm × 520 mm × 250 mm i minimalnim razma-
kom između nastavaka od 20 mm, te sam napokon 
mogao odahnuti.

Dizalica je u cijelosti izrađena od inoksa, glomaznog 
izgleda ali moćna, te s lakoćom podiže 3 nastavka 
ili 100 kg na visinu od 1 800 mm. Prihvatna vilica je 
od plošnog inoksa 8 mm × 50 mm × 330 mm, pre-
ma naprijed ukošena te okretnog postolja od 490 
mm, što čini ukupnu dužinu od 820 mm.

Kada se prihvati nastavak od dužine 520 mm + 490 
mm daje gabarit od 1 010 mm, što znači da hodnik 
u kontejneru treba biti širok minimalno 1 100 mm. 
Naravno, možemo i smanjivati gabarit okretnog 
postolja, što remeti stabilnost dizalice, jer se sta-
bilnost postiže dodatkom olova u zadnju cijev 60 
mm × 60 mm × 420 mm te dodavanjem balastnog 
utega, ovisno o težini nastavka ili cijele košnice.

U dizalici je ugrađen olovni balast koji omoguću-
je rad s jednim nastavkom od cca 35 kg i podiže 
nastavak s podnice na maksimalnu visinu od cca 
1 820 mm ili spušta na pod hodnika, odnosno na 
transportna kolica. U vilici je ugrađeno 5 samopo-
desivih (kugličnih) ležajeva te jedan valjak za traku. 
Jedan kraj trake učvršćen je na vrhu jarbola, obu-
hvaća valjak na vilici, diže se na vrh jarbola i preko 
valjka se spušta na vitlo gdje je učvršćen u samom 

vitlu. Upotrijebljen je sistem koluture (valjka) tako 
da teret od 50 kg diže kao 25 kg. Vitlo posjedu-
je prateću kočnicu, te podignuti nastavak svakog 
trena drži da ne propadne. Kod spuštanja, prvo 
malo teret podignemo da bi oslobodili zapor kočni-
ce. Polugu kočnice pritisnemo prema dolje te teret 
spuštamo zadržavajući ga na ručici vitla.

Da bi dizalica mogla prihvatiti nastavak potrebno je 
prethodno na nastavke učvrstiti letvice, debljine 8 
mm × 480 mm × 30 mm. Dizalicu koristimo za podi-
zanje nastavka, premještanje košnica, postavljanje 
bježalica, zamjenu podnica (proljeće), ali i u vrcaoni 
za podizanje kanti s medom, za punjenje bačvi i sl.
Ako skidamo dva nastavka dodajemo protu-uteg, 
odnosno pazimo na stabilnost dizalice. Dizalica je 
vrlo pokretna (lako upravljiva). Možda će netko reći 
da su svi kotači trebali biti samookretni, no vjeru-
jem da su svi iskusili kako je voziti takva puna koli-
ca prema autu, boreći se zadržati smjer.

Dizalica za LR košnice

Franjo Rendulić, 
pčelar iz PU Propolis 
iz Zagreba
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Dakle, da zaključimo, dizalica s vilicom koja sa stra-
ne obuhvaća nastavak je sigurna budućnost za rad u 
kontejneru i ona će diktirati proizvodnju kontejnera, 
odnosno razmak između nastavaka – fiksatora koji 
su mobilni (vade se ili podižu) te početak i kraj fiksa-
tora koji drže galeriju i krov. Dakle, u samoj izgradnji 
kontejnera mora se voditi računa da se vilica može 
uvući između nastavaka, da je razmak minimalno 20 
mm te da je radni prostor, odnosno hodnik, 1 100 
mm. Dizalica se može napraviti za hodnik od 1 000 
mm, pa i manji.

Moram naglasiti da u postojećim kontejnerima diza-
lica s vilicom ne može ući uz fiksne fiksatore tako 
da je rad nemoguć, ali i za to ipak postoji idejno rje-
šenje.

Dizalicu s vilicom koristimo tako da na vilicu stavimo 
platformu koja se sa stražnje strane pričvrsti klinom 
od 6 mm. Na platformi su pričvršćena dva kutnika 25 
mm × 25 mm sa klizačem 6 mm saonica i limom na 
izvlačenje. Dakle, nastavak koji mičemo pčelarskim 
dlijetom odvojimo i povučemo nazad za otprilike 2 
cm. Namjestimo dizalicu i zakočimo. Podignemo 
platformu i nastavak dignemo toliko da se malo od-
voji,  2 do 3 mm povučemo na platformu, malo još 
podignemo i nastavak je u radnom prostoru. Namje-
štamo radnu visinu, izvlačimo lim, stavljamo drveni 
klin ispod lima da nam pčela ne bježi iz nastavka, 
obavimo predviđeni rad i obrnutim slijedom vraća-
mo nastavak te nastavak klizi po saonici.

Moram naglasiti da drveni klin treba obavezno izva-
diti i lim vratiti samo 2 cm, tako da kad namještamo 
donji nastavak vrlo malo ga podignemo - 1 do 2 mm. 

Guramo dizalicu dok ne osjetimo otpor, tj. da je plat-
forma došla do nastavka. Zakočimo dizalicu i rukom 
guramo nastavak na prijašnje mjesto. Lim koji je bio 
vraćen svega 2 cm, sam će se uvlačiti. Na platformi 
i limu zadržat će se nešto pčela koje ćemo metli-
com smjestiti na nastavak, uz prethodno podizanje 
platforme na vrh nastavka. Lim se lako vadi i stavlja 
nazad.

Sama dizalica može poslužiti kao kolica za nastav-
ke, kolica za transport nastavaka unutar kontejnera 
i vrcaone, a može poslužiti i za transport meda u vr-
caoni. 

Teško je u cijelosti i jasno u tekstu opisati prednosti 
i rad s mojom dizalicom tako da sve dodatne infor-
macije možete zatražiti na telefon 01/2990–954 ili na 
mobitel 091/209–9814.
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U 
zadnje dvije godine u časopisu „Hrvatska 
pčela“, objavljeno je nekoliko tekstova o 
upotrebi pčelinjeg otrova. Svi autori spo-
minjali su samo kako se i za što koristi 

pčelinji otrov, ali nitko se nije osvrnuo na temu kako 
doći do pčelinjeg otrova. 

Članovi UP SiB “Radilica“ Osijek, na projektu „pčeli-
nji otrov“ rade već sedam godina. Trebalo tri godine 
da dođu do tehnologije sakupljanja pčelinjeg otrova, 
odnosno izrade adekvatnog sustava pomoću kojeg 
se skuplja pčelinji otrov, a nije „poguban“ za pčele. 
Normalno da su si morali dati puno „truda“ dok nisu 
došli do sustava za sakupljanje otrova. U taj projekt 
su uključili elektroničara, alatničara, model stola-
ra (zanimljivo, ni jedan nema veze sa pčelarstvom, 
samo su izvrsni majstori u svojoj struci). Od pčelar-
ske struke uključeni su bili pčelari s dugim pčelar-
skim stažom, veterinar, ekonomist, pravnik, inženjer 
zaštite na radu. Kada su usavršli sustav, krenulo se 
na probno sakupljanje otrova. Točnije, dok se rješa-
vala tehnologija, u međuvremenu su članovi „Radili-
ce“ pripremali teren kada i kako je najbolje postaviti 
sustav na košnicu, da se može sakupljati otrov. Do 
sada su članovi „Radilice“ utrošili sedam godina, tri 
godine u izradi sistema za sakupljanje otrova i četiri 
godine za probno sakupljanje istog. U biti, kada se 
krenulo u projekt “pčelinji otrov“, mislilo se „tajiti“ 
što duže, ali kada se vidjelo da imaju sistem za saku-
pljanje otrova, utvrdilo se koliko se može po pčelinjoj 
zajednici sakupiti otrova tijekom pčelarske sezone, a 
budući da nisu uspjeli pronaći tržište, odlučeno je da 
se u javnost plasira vijest kako Osječani sakupljaju 

pčelinji otrov. To je počelo u 2008. kako u časopisu 
„Hrvatska pčela“ tako i na internetskoj stranici Ra-
dilice. Očekivalo se da će se netko zainteresirati za 
sirovinu pčelinjeg otrova. I što reći za ovih za sada 
utrošenih 7 godina. Pčelari „Radilice“ imaju tehno-
logiju, aparaturu (sistem za sakupljanje otrova), zna 
se koliko se može u sezoni sakupiti otrova, samo 
nema kupca. 

U razgovoru s jednim liječnikom kojem je specijal-
nost neuorologija, objasnio je neke bitne stvari za 
pčelinji otrov. Prvo, pčelinji proizvodi: med, propo-
lis, cvjetni prah, matična mliječ, pa i vosak, ljudska 
populacija sve te proizvode unosi u organizam (kroz 
usta) u želudac. Znači, sve te pčelinje proizvode že-
ludac prerađuje i šalje po potrebi  za što je neop-
hodno organizmu, odnosno iskoristi se što se može. 
A  pčelinji otrov, dalje govori liječnik, jedini je pčelinji 
proizvod koji se koristi izvana, odnosno ide direktno 
ispod kože. Što će se dogoditi ako pčelinji otrov nije 
sakupljen kvalitetno i higijenski? Pacijent se može 
razboljeti, i tko će za to odgovarati? Pčelar neće, u 
tom lancu, prvi je na udaru liječnik, njega će se pro-
zvati kako je koristio proizvod koji nije kontroliran. 
Neurolog je u pravu. Dosta pčelara - poduzetnika, 
osobito onih koji proizvode razne medikamente na 
bazi pčelinjih proizvoda, sugerirali su nam da počne-
mo s proizvodnjom kreme - masti za „reumu“. Lako 
je doći do komponenti od koje se napravi krema, ali 
kako i koliko staviti pčelinjeg otrova, te na koji način 
sve to izmiješati? E, to je već priča za farmaceutsku 
industriju. A za nevjerovati je da na Jugu Europe (Bal-
kanu) nitko nije u stanju napraviti analizu pčelinjeg 

Samo na peludnim pašama je kvalitetan pčelinji otrov, odnosno najviše ima aktivne tvari melitin. 
U laboratoriju, koji može utvrditi količinu melitina, pod prvu klasu prolazi samo otrov sa 51 posto 
melitina, sve ostalo ne prolazi na tržištu. Znači, mora se znati kada sakupljati pčelinji otrov, za tako 
što otkupljivač mora biti 100 posto siguran u pčelara prozvođača otrova, inače lanac puca. 

Tehnologija sakupljanja 
pčelinjeg otrova

Milan Kramer, 
pčelar iz Osijeka
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otrova, a kamoli da se nešto proizvodi. U razgovoru 
s jednim poznatim  liječnikom, koji je ujedno pče-
lar, i bavi se apiterapijom (liječenje pomoću pčelinjih 
proizvoda), saznao sam kako se u zadnjih 50 do 60 
godina na Balkanu (odnosno, dok je bila Jugoslavi-
ja), pčelarima samo govorilo „idite na med, med“, a 
za ostale pčelinje proizvode, o sakupljanju cvjetnog 
praha, propolisa, proizvodnji matične mliječi, nije 
uopće bilo govora, „I ti se sada sa svojim udruže-
njem pojaviš i kažeš mi, doktore, osječki pčelari, od-
nosno Slavonci, sakupljaju pčelinji otrov. Pa, i sada 
kada ima na Balkanu država, gdje su površine za 
pčelariti na med još manje, slušaju se iste priče - po-
novno o tehnologiji sakupljanja meda. Pa, dokle?“, 
kaže mi sugovornik. U tome su najdalje otišli Kinezi, 
govori mi sugovornik, u pčelarstvu su sve razradili: 
kako proizvesti više meda, skupiti matične mliječi, 
propolisa, cvjetnog praha. Za pretpostaviti da su ne-
što napravili i sa tehnologijom sakupljanja pčelinjeg 
otrova, samo to ne daju u javnost. Uvodna priča o 
sakupljanju pčelinjeg otrova bila je malo poduža, 
zbog toga da pčelari vide da nije samo tako laga-
no - ajd' idem sakupljati pčelinji otrov, kupim sistem 
odnosno tehnologiju, pa ću onda tražiti kupca. 

Kada su članovi „Radilice“ (ne svi) sa svime gore na-
vedenim bili upoznati, krenulo se s edukacijom. Prvo 
pčelar mora imati minimalno 100 pčelinjih zajedni-
ca (proizvodnih), izvor napajanja električne energije, 

osobni automobil, mora biti zdrav (mora proći higijen-
ski  minimum), treba posjedovati sistem koji pretvara 
električnu energiju sa 220 V na određenu jačinu. Koš-
nice moraju imati poletaljke dužine 300 mm i širine 
120 mm. Na poletaljku se postavi sustav na koji pčele 
letačice slijeću-uzlijeću u košnicu. A prije nego pčelar 
sve to napravi, mora obući zaštitno odijelo  (jedno-
kratno molersko), na usta stavlja zaštitnu masku da 
slučajno prilikom disanja ne ide po sustavu – staklu. 
Tu su neophodne i higijenske, jednokratne rukavice. 
Osim toga, kada se sa stakla, odnosno sistema skine 
pčelinji otrov, isti se mora spremiti u higijensku tran-
sportnu kutiju (do sada nitko o tome na internetu nije 
pisao, odnosno savjetovao kako transportirati pčelinji 
otrov na staklu do prostora gdje će se skidati). 

Završetkom sakupljanja pčelinjeg otrova s određenog 
broja košnica (pčelinjih zajednica) isti se transportira 
do određenog mjesta, gdje se u higijenskim uvjetima 
skida sa stakla. Staklene pločice za sljedeće saku-
pljanje trova moraju se sterilizirati i ponovno transpor-
tirati do mjesta sakupljanja sa drugih pčelinjih zajed-
nica. Zanimljivo, pčelinji otrov sakuplja se svaki četvrti 
dan, i to samo kada je dobra peludna paša. Samo na 
peludnim pašama je kvalitetan pčelinji otrov, odnosno 
najviše ima aktivne tvari melitin. 

U laboratoriju, koji može utvrditi količinu melitina, pod 
prvu klasu prolazi samo otrov sa 51 posto melitina, sve 
ostalo ne prolazi na tržištu. Znači, mora se znati kada 
sakupljati pčelinji otrov, a za tako što otkupljivač mora 
biti 100 posto siguran u pčelara prozvođača otrova, 
inače lanac puca. Sakupljanje pčelinjeg otrova nije za 
one koji imaju 50 do 60 pčelinjih zajednica. To mogu 
napraviti samo pčelari koji imaju preko 100 pčelinjih 
zajednica, jer s manje nije isplativo i koji imaju pčelinje 
paše sa dosta peluda, a to može biti u proljeće, uljana 
repica, amorfa, suncokret, kesten, zlatošipka. Ako su 
optimalni uvjeti, po košnici se može dobiti 3 grama 
pčelinjeg otrova.
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Ekološko pčelarstvo 
na sajmovima

E K O L O Š K O  P Č E L A R E N J E

Lovro Krnić, 

ekološki pčelar iz 

Karlovca

N
ije me iznenadila, ali me je razveselila oba-
vijest da će na sljedećem međunarodnom 
sajmu pčelarstva u Celju glavna tema biti 
ekološko pčelarstvo. Ovakvih tema u ne-

što manjem obimu bilo je i ranijih godina, no ovo je 
sada nešto posebno. Poznato nam je koliki je odaziv 
i posjećenost ovoga sajma, ne samo pčelara iz ove 
naše regije, već i iz cijele Europe. Ovako velika po-
sjećenost daje mu još veći značaj jer se uz pčelarski 
sajam može pogledati i sajamska izložba cvijeća, 
zdrave hrane, ukrašavanja i još ponešto. Nas pčelare 
najviše interesira izložba pčelarske opreme, noviteti u 
pčelarstvu, a glavna su nam i najvažnija predavanja.

Za predavanja su najavljena čak četiri predavača - 
savjetnik za ekološku poljoprivredu u Sloveniji Mi-
tja Zupančić, s temom Ekološko pčelarenje u Slo-
veniji, voditelj osposobljavanja ekoloških pčelara 
u Austriji Hans Rindberger, tema: Zašto ekološko 
pčelarstvo, predsjednik pčelarskog saveza Austri-
je Jozef Ulz, s temom: Kako uništiti varou u eko-
loškom pčelarstvu, savjetnik i predavač o kvaliteti 
pčelarstva u Švicarskoj Stefan Bogdanov.

Po završenom predavanju bit će objavljeni podaci 
o rezultatima ekološkog pčelarstva, održanog u Bu-
garskoj od 27. - 29. kolovoza 2010. godine.

I mi imamo dosta manifestacija na temu pčelarstvo i 
med, a naša najveća takva manifestacija je pčelarski 
sajam u Gudovcu. Ovaj sajam svake godine dobiva na 
svojoj kvaliteti, i mislim da ne zaostaje baš puno od 
sajma u Celju, naravno - što se tiče izložbe pčelarske 
opreme i predavanja koja se pomno biraju i uvijek su 
posjećena. Imamo mi još sličnih manifestacija u skoro 
svim većim, pa i manjim gradovima. Nabrojat ću samo 
neke. Dani meda u Zagrebu, najznačajnija priredba 
pčelarstva održava se u Osijeku, ostale priredbe na tu 
temu održavaju se gotovo u svim gradovima, što bi se 
reklo - širom Lijepe Naše - od Vukovara preko Istre do 
Dubrovnika. Negdje se održavaju u županijskim cen-
trima, tamo gdje postoje Županijski pčelarski savezi, 
no tamo gdje takav savez ne postoji, ima priredbi u 
više gradova Županije. Koliko sam pratio, niti na jednoj 
takvoj manifestaciji nije održano niti jedno predavanje 
o Ekološkom pčelarstvu od 2002. Tada su ta preda-
vanja održana po službenom naputku. Ima izuzetaka, 
pa je tako na Danima meda 2004. u Zagrebu održano 
predavanje o ekološkom pčelarstvu, u trajanju od 15 
minuta, a pčelarsko društvo „Lipa“ iz Zagreba održa-
lo je predavanje 2009, na temu ekološko pčelarstvo. 
Bilo je možda u nekim društvima ili na nekim manife-
stacijama tema o liječenju ekološkim sredstvima, što 
je naravno pozitivno. Sve pčelarske manifestacije su 
uglavnom stručno i kvalitetno organizirane te korisne 
za nas pčelare jer možemo pokazati, izložiti i prodati 
ono što imamo, najbolje od najboljeg, a na građanstvu 
je da izaberu što im najviše odgovara.

Ne mogu a da ne napišem još par riječi o ekološkom 
pčelarstvu. Prije samo 2 do 3 godine MPRR raspisa-

lo je natječaj za nepovratna sredstva, a nepovratnih 
sredstava, između ostalih, dobili su baš ekološki po-
ljoprivredni proizvođači, pa i pčelari, naravno oni koji 
su se natjecali i ispunili uvjete natječaja. Ministarsvo 
turuzma je prošle godine raspisalo natječaj za do-
djelu nepovratnih sredstava za gotov turistički proi-
zvod, što je bila šansa svakom ekološkom i konven-
cionalnom pčelaru da se natječe, ali su i tu ekološki 
pčelari prema pravilima natječaja imali prednost.

Ministarstvo 
turizma sva-
ke godine 
organiz i ra 
s a j a m s k u 
p r i r e d b u 
Dani Hrvat-
skog turiz-
ma. Ove je 
godine ta 
priredba bila 
u Rovinju, a prošle godine u Bolu na Braču. Ovo Mi-
nistarstvo je prepoznalo ekološke poljoprivredne proi-
zvode, te ih prezentiralo svim turističkim djelatnicima na 
ovim manifestacijama. Imao sam sreću da izlažem svoje 
proizvode na obje manifestacije gdje ih je pogledalo ne-
koliko tisuća turističkih djelatnika, a bilo je dosta onih 
koji žele ekološki med u svojim turističkim objektima.

Dok u europskim zemljama broj ekološki pčelara raste i 
mjeri se već u postocima u odnosu na konvencionalne 
pčelare, mi se s tim ne možemo pohvaliti, jer kod nas 
je omjer ekoloških pčelara u odnosu na konvencional-
ne u promilima, bez nekog vidnog  napretka. Zašto je 
to tako? Istina je da su veća ulaganja, da se dobit ne 
može ostvariti prvih nekoliko godina, istina je i to da 
kod nas nije još razvijena svijest o potrošnji ekološkog 
meda, istina je i to da je dosta teško nabaviti ekološ-
ke satne osnove, istina je i to da je kompliciranije (ne 
bi se reklo teže tretiranje i liječenje protiv nametnika i 
bolesti), istina je i to da treba dosta papirologije. Sve je 
ovo objektivno, ali ja sam mišljenja da se to sve može 
napraviti te da je to za mnoge konvencionalne pčelare 
samo izgovor. Smatram da su pravi razlozi u sljede-
ćem: Svi pčelari su humani i dobri ljudi jer smo na 
neki način najzaslužniji za očuvanje biljne raznolikosti, 
ali ne volimo da netko nad nama vrši nadzor, pa ma-
kar to bilo i zakonski. Nećemo dozvoliti da nam netko 
zaviruje u košnicu, da nam neko određuje čime ćemo 
tretirati naše pčele, nećemo dozvoliti da nam neko 
određuje gdje ćemo i kakve satne osnove nabaviti, te 
gdje ćemo postaviti naš pčelinjak. Mi smo među za-
dnjima u Europi po pitanju ekološke poljoprivrede, što 
nije nimalo popularno. Cijena ekološkog meda je veća 
nego konvencionalnog, što bi trebao biti motiv da se 
više poljoprivrednih gospodarstava, i naravno pčelara, 
uključi u taj sustav. Već danas, a osobito u narednih 
nekoliko godina lakše ćemo izvoziti ekološki med i za 
njega postići veću cijenu, a s tim bi se doprinijelo op-
ćem bogatstvu i rejtingu naše domovine.
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Biolmiel prize 2010.

N
agrada BIOLMIEL PRIZE već se treću 
godinu organizira s ciljem odavanja pri-
znanja ekološkim proizvođačima koji pro-
izvode med najviše kvalitete, kao podrška 

ekološkoj proizvodnji hrane, inspiriranom kriterijem 
jake društvene odgovornosti. Ovogodišnje III. izda-
nje BIOLMIEL PRIZE 2010, bilo je međunarodno 
natjecanje za najbolji med iz ekološke proizvodnje 
koje se održalo u talijanskom gradu Catanija na Si-
ciliji od 5. do 8. prosinca 2010. To je bila odlična 
prilika za međusobne susrete najboljih ekoloških 
pčelara, promociju najkvalitetnijih eko-proizvoda 
te kvalitetnu raspravu vezanu za samoodrživu po-
ljoprivrednu proizvodnju. BIOLMIEL PRIZE (www.
biolmiel.it) tradicionalno organiziraju i promoviraju 
Institut za certifikaciju, etiku i okoliš (ICEA, Istituto 
Certificazione Etica e Ambientale) iz Bolonje, Znan-
stveni savjet za istraživanje u poljoprivredi (CRA-
API) iz Bolonje te Talijanski konzorcij za ekološke 
proizvode (CIBI, Consorzio Italiano per il Biologico), 
Bari. Cijela manifestacija održana je pod pokrovitelj-
stvom Ministarstva za poljoprivrednu, prehrambenu 
i šumarsku politiku Republike Italije (Ministero delle 
Politiche Agricole Alimentari e Forestali della Repu-
blica Italiana), Gospodarske komore iz Catanije (Ca-
mera di Commercio di Catania, Sicilia) te Regionalne 
organizacije IFOAM-a za zemlje Mediterana bazena 
IFOAM-AgriBioMediterreneo (IFOAM-ABM). 

Natjecanje je provelo Međunarodno stručno Povje-
renstvo III. izdanja BIOLMIEL PRIZE 2010, koje je 
ove godine radilo u sljedećem sastavu:

Voditelj Povjerenstva: •	 Gian Luigi Marcazzan 
(CRA, Bolonja, Italija);
Tajnici Povjerenstva: •	 Marco Morselli (ICEA, Bolo-
nja, Italija); Silvia Gardini (CRA, Bolonja, Italija);
Članovi Povjerenstva: •	 Sergio Massi (CRA, Bo-
lonja, Italija); Raffaele Dall'olio (CRA, Bolonja, 
Italija);
Marco Valentini•	  (Ekopčelar, Italija); Dražen Lušić 
(Medicinski fakultet Sveučilišta u Rijeci, Hrvatska);
Stefano Gallo •	 (Ekopčelar, Italija); Mojca Koro-
šec (Biotehnički fakultet Sveučilišta u Ljubljani, 
Slovenija);
Muhsin Doğaroğlu•	  (Sveučilište u Istambulu, Turska)
Nikos Kontolaimos•	  (Grčka); Raffaele Denami 
(Regionalna uprava, Calabrija, Italija); Piero Gi-
amblanco (Ekopčelar, Italija); Giuseppe Rosini 
(Ekopčelar, Italija); Maria Paola Uccello (Regio-
nalna uprava za poljoprivredu, Sicilija, Italija).

Tri je dana navedeno Povjerenstvo eksperata za kva-
litetu meda provodilo ocjenjivanje u prostoru baro-
knog zdanja „Convitto Cuttelli”, u povijesnom centru 
Catanije. Okončanjem samog postupka ocjenjivanja 
održane su i druge važne aktivnosti: međunarodni 
stručni skup o pčelarskoj proizvodnji i biološkoj ra-

znolikosti, sajam ekoloških pčelarstva i pčelarske 
opreme te seminar „Laboratorij okusa“ vođen od 
strane gospodina Marca Valentinija, senzorskog 
ocjenjivača meda i toskanskog ekološkog pčelara, 
koji pčelari s više od 500 pčelinjih zajednica. 

Svi članovi stručnog Povjerenstva podrijetlom iz Ita-
lije, upisani su u talijanski Nacionalni registar ekspe-
rata za senzorsku analizu meda pri talijanskom Mini-
starstvu za poljoprivrednu, prehrambenu i šumarsku 
politiku, dok su ostali članovi Povjerenstva bili struč-
njaci za kvalitetu meda s jakom međunarodnom re-
putacijom. Važno je naglasiti da je za potrebe ovog 
zahtjevnog natjecanja provedena stroga predselek-
cija uzoraka meda, izvršena na osnovu prethodno 
određenih parametara:

Certifikat ekološkog proizvoda sukladno EU ili •	
međunarodno priznatim kriterijima i propisima, 
udio vode (maksimalno 18 posto)  •	
sadržaj hidroksimetilfurfurala (HMF) u uzorci-•	
ma meda (maksimalno 10 mg/kg za sadržaj 
HMF-a, za medove iz tropskih krajeva i medo-
ve Erica spp. 15 mg/kg). 

U tom postupku 14 posto prijavljenih uzoraka poka-
zalo je vrijednosti veće od gore navedenih, predvi-
đenih Pravilnikom natjecanja III. izdanja BIOLMIEL 
PRIZE 2010.

Ukupno je na natjecanju, bez ikakvih troškova za su-
dionike, sudjelovalo 154 uzoraka certificiranih eko-
medova (110 uzoraka uniflornih i 44 uzoraka multi-
flornih medova), što je predstavljalo povećanje od 
20 posto u odnosu na prošlogodišnje izdanje ovog 
natjecanja. Ocjenjivani medovi pristigli su iz devet 
zemalja - Argentine, Grčke, Hrvatske, Italije, Liba-
nona, Slovenije, Španjolske, Turske te Ujedinjenih 
Arapskih Emirata. Pri tome su ocjenjivani uniflorni 
medovi pripadali sljedećim biljnim vrstama prikaza-
nim u tablici.

Svi su uzorci na natjecanju, nakon provedene pred-
selekcije, podvrgnuti strogom postupku senzorskog 
ocjenjivanja. Dodjela ukupne ocjene izvršena je na 
osnovi ocjene senzorskih svojstava uvjetovanih fi-
zikalno-kemijskim pokazateljima uzoraka. Stručno 
povjerenstvo se pri tome služilo posebno razvijenom 
metodom senzorske procjene kvalitete meda bazira-
nom na tzv. kvantitativno-deskriptivnom pristupu te 
procjeni ukupnog senzorskog profila svakog uzorka 
meda. Nakon provedene senzorske analize, samo 
46 uzoraka uniflornih medova (30 posto od ukupnog 
broja uzoraka) i 11 uzoraka multiflornih medova (7 
posto od ukupnog broja uzoraka) postigli su rezultat 
veći od 90/100, ulazeći tako u tzv. „kategoriju izvr-
snosti“, odnosno stječući pravo na certifikat "BIOL-
MIEL High Quality". Drugim riječima, manje od 40 

Mr.sc. Dražen Lušić, dipl. san. ing.

Katedra za zdravstvenu ekologiju,

Medicinski fakultet, Sveučilište u Rijeci
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posto ukupno analiziranih uzoraka dobilo je ocjene 
kojima su svrstani u visoku kategoriju izvrsnosti što je 
ilustracija visoko zahtjevnih kriterija ovog natjecanja.

Konačnim sudom međunarodnog ocjenjivačkog Po-
vjerenstva III. izdanja BIOLMIEL PRIZE 2010, u uku-
pnom poretku za pobjednika je proglašen uniflorni 
ekološki med od bagrema proizveden u talijanskoj 
regiji Veneto – pčelarstvo "Apicoltura Cassian" iz 
Treviza. Drugo mjesto u ukupnom poretku je osvojio 
ekološki med od kestena pčelarstva „ApiPuglia“ iz 
talijanske regije Puglia, dok su treće mjesto podijelili 
uzorak meda od žižule pčelarstva „Abu Dhabi Or-
ganics“ iz Abu Dhabija (Ujedinjeni Arapski Emirati) te 
meda od sideritisa (hrv. očist) pčelarstva "Premia-
ta Apicoltura La Ghirlanda" iz Abruzza, Italija.

Potrebno je naglasiti da je na samom natjecanju 
sudjelovalo i pet hrvatskih predstavnika sa svojim 
medovima iz hrvatske ekološke proizvodnje, certifi-
cirani od strane ovlaštene pravne osobe za potvrdu 
sukladnosti u ekološkoj poljoprivredi „AgriBioCert“ 

iz Omišlja. Najbolji rezultat polučilo je pčelarstvo 
OPG Ivan Čemeljić iz Rijeke, član Ekološke pče-
larske zadruge Vidmar iz Vrbovskog. OPG Čeme-
ljić je sa svojim medom kadulje proizvedenim na 
području Kolana na otoku Pagu, podijelio konačno 
sedmo mjesto. Pri tome je s ukupno 95,3 postignuta 
boda, za ukupnim pobjednikom imao minimalni zao-
statak od samo 1,2 boda. Ovo značajno dostignuće 
ovog Primorsko-goranskog pčelara, od posebnog je 
značaja za hrvatsku pčelarsku proizvodnju, pogo-
tovo ako se uzme u obzir činjenica da u njoj med 
kadulje zbog svoje izvornosti ima posebnu važnost. 
Ovakav rezultat nesumnjiv je dokaz da se hrvatski 
pčelar može ravnopravno nositi sa izazovima koje 
pred njega stavljaju novi ekonomski momenti u po-
ljoprivrednoj proizvodnji te integracijska previranja u 
kojima se trenutačno nalazi Republika Hrvatska. Au-
tor ovog članka, koji je i sam bio član međunarodnog 
ocjenjivačkog Povjerenstva, koristi priliku i ovim pu-
tem još jednom čestitati gospodinu Čemeljiću na 
postizanju ovog izvrsnog rezultata. Svakako treba 
navesti i informaciju da je i većina ostalih hrvatskih 
sudionika na III. izdanju BIOLMIEL PRIZE 2010. po-
stigla uvrštavanje svojih proizvoda u kategoriju izvr-
sne kvalitete. 
Kako se natje-
canje BIOLMIEL 
PRIZE zasniva 
na provedbi vrlo 
stroge senzorske 
analize na najvi-
šoj razini, takvo 
priznanje svaka-
ko podrazumije-
va vjerodostojnu 
potvrdu kvalitete 
hrvatskih ekološ-
kih medova. 

Agrumi (Citrus spp.) Masla ak (Taraxacum officinalis L.) 

Babul, arapska akacija (Acacia nilotica) O ist (Sideritis spp.) 

Bagrem (Robinia pseudoacacia L.) Planika (Arbutus unedo L.) 

Bršljan (Hedera helix L.) Poliykombos (Polygonum spp.)  

kalj (Carduus nuutans L.) Primorski vrisak (Satureja montana) 

Eukaliptus (Eucalyptus spp.) Ružmarin (Rosmarinus officinalis L.) 

Heljda (Fagopyrum esculentum) Sulla (Hedysarium coronarum L.) 

Kadulja (Salvia officinalis L.) Suncokret (Heliantus anuus L.) 

Kesten (Castanea sativa Mill.) Velika crnjuša, vris (Erica arborea L.) 

Lavanda (Lavandula spp.) Žižula (Zizyphus zizyphus L.) 

Lipa (Tilia spp.) Žutilovka (Genista cinerea L.) 

Maj ina dušica (Thymus spp.) Medun (crnogorica, hrast, metkalfa) 
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Nozemoza – tip C

Kod invazija N. apis karakterističan znak bolesti su vidljivi ostaci fecesa na okvirima košnica, te se 
smatra da je to glavni izvor i put širenja infektivnih spora. Budući da opisani simptom ne nalazimo 
kod invazija N. ceranae vjerojatno je i sam mehanizam prenošenja spora potpuno drugačiji. N. ce-
ranae može biti prenijeta horizontalnim putem s radilica na maticu tijekom hranjenja i pri tome bi 
kontakt „s rilca na rilce“ mogao biti ključan za prenošenje spora. Međutim, pokusima u kavezićima 
je dokazano da kod takvih invazija dolazi do promjena u ponašanju, pri čemu bolesne pčele slabije 
dijele pojedeni šećerni sirup s ostalim pčelama.

N
ozemoza - tip C je bolest odraslih pčela 
uzrokovana nametničkom gljivicom Nose-
ma ceranae. Po prvi puta je u uzorcima eu-
ropske medonosne pčele utvrđena 2005.  u 

Španjolskoj. Do danas je bolest potvrđena i u mnogo 
drugih zemalja diljem svijeta gdje je dostupna upora-
ba metoda molekularne dijagnostike. Iz vrlo aktivnog 
znanstvenog rada i istraživanja N. ceranae proizašla 
su brojna pitanja vezana uz odsutnost kliničkih zna-
kova u invadiranim pčelinjim zajednicama te dugi 
inkubacijski period koji zajedno predstavljaju druga-
čiji epizootiološki obrazac, a posljedično i različitiji 
patološko–histološki nalaz pčela invadiranih dosad 
poznatom N. apis. Kontinuirano ugibanje jako invadi-
ranih pčela, posebice skupljačica, ima očiti negativni 
učinak na brojnost populacije, kao i smanjenu pro-
izvodnost pčelinje zajednice. Unatoč velikom broju 
provedenih istraživanja, dosada nisu dokraja razjaš-
njene ni epizootiologija ni patogeneza nove bolesti, 
a posljedično tome nije moguće provoditi ni pravilne 
profilaktičke mjere, kao ni liječenje invadiranih pčeli-
njih zajednica.

N. ceranae je po prvi puta opisana kao nametnik u 
europskoj medonosnoj pčeli (Apis mellifera) 2005. i u 

Aziji i Europi. Njezin izvorni domaćin je azijska pčela 
(Apis cerana). Smatra se da se prelazak na europsku 
medonosnu pčelu, kao i njeno širenje na području 
Europe dogodilo tijekom posljednjih desetak godina. 
Invazije pčela N. apis poznate su već stotinu godina, 
a to je ujedno i prva opisana vrsta mikrosporidija. Za-
pravo, bolest uzrokovana mikrosporidijima kod pče-
la je opisana prije otkrića njenog uzročnika. Ipak, u 
Njemačkoj su 1909. ovalne svijetle tvorbe utvrđivane 
u probavnom traktu pčela opisane kao uzročnici no-
zemoze, te su svrstane u rod Nosema. Molekularna 
dijagnostika nozemoze uvedena je tek 2004. Prouča-
vanja N. ceranae su suprotno tome, donedavno, bila 
ograničena na izvornog domaćina – azijsku medono-
snu pčelu.

Tradicionalano, pojam nozemoza označava invaziju 
epitelnih stanica srednjeg crijeva medonosne pče-
le nametnikom N. apis. Bolest karakterizira drhtanje 
akutno oboljelih pčela radilica, prošireno srednje cri-
jevo mliječno bijele boje, tragovi smeđe balege po 
okvirima i ispred ulaza u košnicu, nekolicina uginulih 
pčela oko košnice te smanjenje legla i posljedično 
smanjeni broj pčela u zajednicama, posebice u rano 
proljeće.
Međutim, „nova“ nozemoza pokazuje potpuno dru-
gačiji epizootiološki obrazac, simptomatologiju i pa-
togenezu. Predstavlja glavni zdravstveni problem kod 
pojedinačnih pčela, kao i u cijelim pčelinjim zajed-
nicama. Bolest je nazvana „suha nozemoza“ („dry 
nosemosis“). Zbog navedenih razlika invazije N. apis 
nazvane su nozemoza – tip A, a one uzrokovane N. 
ceranae nozemoza – tip C. Spore pojedinih vrsta iz 
roda Nosema nije moguće razlikovati morfološki tije-
kom mikroskopske pretrage, pa je za diferencijalnu 
dijagnostiku nužno upotrijebiti molekularne dijagno-
stičke metode. Kolonizacija N. ceranae u europskoj 
medonosnoj pčeli upućuje na proširenje na nova ge-
ografska područja, a retrospektivna analiza podataka 
i uskladištenih uzoraka pokazuje da je N. ceranae na 
području Europe prisutna već godinama. To nije izne-
nađujuća činjenica s obzirom na to da dinamika po-
pulacije na novim područjima (staništima) raste i prati 
sigmoidnu krivulju. Trenutačni eksponencijalni rast 
populacije N. ceranae povezan je s visokom preva-
lencijom sve do stabilnog rasta u svim zemljama gdje 
se uzgaja medonosna pčela.

Dr. sc. Ivana Tlak Gajger, 

dr. med. vet.,

Veterinarski fakultet Sveu-

čilišta u Zagrebu
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Prema epizootiološkim osobinama N. apis pokazu-
je nisku razinu invazije tijekom ljetnih mjeseci, blago 
povećanje ujesen, te uobičajeno porast tijekom zime. 
Invazije N. ceranae karakteriziraju asezonalnost, po-
većani gubici pčelinjih zajednica, te nedostatak kla-
sičnih znakova nozemoze. Smatra se da N. ceranae 
više javlja u toplijim klimatskim područjima, te je bolje 
prilagođena za potpuni endogeni ciklus s višim biotič-
kim indeksom na različitim temperaturama, što opet 
upućuje na epizootiološke razlike u terenskim uvjeti-
ma, a na razini pčelinje zajednice. Spore N. ceranae 
su otpornije na kuhanje, te imaju viši nivo tolerancije 
pri temperaturama 60 °C tijekom šest sati, a u us-
poredbi sa sporama N. apis koje ugibaju nakon 15 
minuta pri istim temperaturama. Ipak, N. apis poka-
zuje viši stupanj infektivnosti nakon smrzavanja, iako 
viabilnost spora N. ceranae nije drastično poreme-
ćena ukoliko je uskladištena u standardnom mediju 
(RPMIM + 10 posto DMSO) pri čemu više od 80 posto 
spora ostane vitalno nakon tri tjedna smrzavanja. 

Mikrosporidiji su velika i raznolika skupina ubikvitarnih 
organizama koji parazitiraju na širokom spektru do-
maćina, uključujući većinu beskralješnjaka, posebice 
kukce, i neke kralješnjake. To su obvezni unutarsta-
nični sporoformni nametnici. Iz aspekta parazitizma, 
ali i evolucijske biologije, mikrosporidiji predstavljaju 
fascinantan i vrlo važan model za razumijevanje su-
stava manipulacije stanicama domaćina (domaćin–
nametnik međudjelovanja) te ekstremnih prilagodbi 
na unutarstanični okoliš.

SPORE NOZEMOZE
Spore uzročnika nozemoze u probavni sustav pče-
la dospiju onečišćenom hranom, vodom ili medom 
prilikom socijalne izmjene hrane „s rilca na rilce“. 
Pogodovni čimbenici za prijenos bolesti su grabež, 
loša pčelarska praksa, nagle promjene temperatu-
re, slaba paša, često otvaranje košnica i učestala 
seoba pčelinjih zajednica. Nakon ulaska u lumen 
srednjeg crijeva pčele, dolazi do klijanja zrelih spora, 
a što podrazumijeva izbacivanje polarnog biča te in-
vaziju epitelnih stanica crijeva. Mikrosporidije iz roda 
Nosema u izravnom kontaktu s citoplazmom stani-
ce domaćina mogu završiti kompletni životni ciklus u 
manje od tri dana. Zrele spore N. ceranae su ovalno 
– cilindričnog oblika (3,3 do 5,5 μm x 2,3 do 3 μm). 
Elektronskim mikroskopom vidljiva je i ultrastruktura 
spore. Dvodijelna jezgra prisutna je u svim stadijima 
razvoja, dugački savitljivi polarni bič vidljiv u stadiju 

zrele spore, meronte nalazimo u najranijem stadiju 
životnog ciklusa nametnika, te zrele spore obavijene 
čvrstim membranama. Izvana je spora obavijena čvr-
stim omotačem (egzospora) debljine od 14 do 17 nm, 
a ispod njega je unutarnja endospora. U prednjem je 
dijelu spora ispunjena sidrastim diskom iz kojeg izlazi 
filamentozni polarni bič. Sadržaj spore uglavnom čini 
lamelarni polaroplast, a dupla jezgra je okružena po-
larnim bičem. Ta struktura je smještena u srednjem i 
stražnjem perifernom dijelu spore, a čini ju 18 do 23 
cjevasta navoja ispunjena sporoplazmom (u sporama 
N. apis ima više od 30 navoja). U stražnjem dijelu vid-
ljiv je i oveći mjehurić (vakuola) koja sadrži gusti glo-
merulasti materijal. Pri povoljnim uvjetima spore u cri-
jevnom lumenu pčele se aktiviraju, te dolazi do izba-
civanja polarnog biča. Poticaj na klijanje je promjena 
pH crijevnog sadržaja ili približavanje mogućoj stanici 
domaćinu. Ti signalni putovi koji vode do klijanja spo-
ra nisu do kraja razjašnjeni, međutim postoje indika-
cije da vezanje spoja kalcij–kalmodulina na površinu 
spore započinje kaskadnu reakciju za aktivaciju.

Nakon što ispruženi polarni bič prodre u epitelnu sta-
nicu srednjeg crijeva pčele dolazi do ubacivanja spo-
roplazme iz spore. Jednom inokulirana sporoplazma 
započinje proliferaciju u kojoj N. ceranae ostvaru-
je izravni kontakt između plazmoleme i citoplazme 
stanice domaćina, a bez omotača spore. Ubačena 
sporoplazma prelazi u vegetativni oblik – merogonij. 
Pritom, citoplazma stanice domaćina okruži jezgru te 
ju produžuje u „ribbon – like“ strukturu koja se po-
tom dijeli stvarajući tzv. ureze ili zatone plazmoleme 
između dvaju jezgri. Broj proliferativnih ciklusa može 
biti različit u različitim fazama invazije. Invadirane sta-
nice su sve veće, a citoplazma sadrži mnoštvo mito-
hondrija i slobodnih ribosoma. Nekoliko mitohondrija 
uobičajeno se može vidjeti u blizini i oko nametničke 
plazmoleme koji najvjerojatnije omogućava uzimanje 
ATP – a iz stanice domaćina. U toj fazi invazije jez-
gre epitelne stanice pomaknute su u apikalni (vršni) 
dio stanice, te su morfološki promijenjene. Vidljiva su 
brojna udubljenja jezgrene membrane. Sporogena 
faza obuhvaća stvaranje sporonta, sporoblasta i spo-
ra. Sporoblasti su tvorbe nastale konačnom diobom 
sporonta, a sazrijevanjem prelaze u formu spore. 
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Za manje od tri dana nakon invazije mogu se uočiti 
„prazne„ spore unutar invadiranih stanica. Ta pojava 
je indikativna za unutarstanično klijanje N. ceranae 
u europskim medonosnim pčelama, a upućuje i na 
horizontalno prenošenje uzročnika između epitelnih 
stanica crijeva. Ista pojava prisutna je i kod invazija N. 
apis. Međutim, „prazne“ spore nisu nikada utvrđene 
prilikom invazije azijske medonosne pčele, odnosno 
u tom slučaju ne dolazi do unutarstanične germinaci-
je, jer ima slabiji kapacitet za prenošenje unutar do-
maćina. Histološko–patološke ozljede u azijskoj pčeli 
obično pokazuju samo pojedinačno invadirane stani-
ce ispunjene nametnicima, a koje su okružene drugim 
zdravim epitelnim stanicama. Uglavnom, patogene-
za bolesti se odvija kao i kod invazije nametnikom 
N. apis. Klijanjem spora u šupljini srednjeg crijeva, 
oslobađanjem i prodiranjem filamentoznog biča kroz 
membrane epitelnih stanica, prenosi se sporoplazma 
spore u citoplazmu epitelne stanice srednjeg crijeva, 
gdje se nametnik umnaža i nakon nekog vremena 
počinje stvarati spore. Unutarstanični razvoj N. cera-
nae u stanicama srednjeg crijeva odvija se slično kao 
i razvoj N. apis. Velik broj epitelnih stanica ispunjenih 
sporama nametnika upućuje na samozaražavanje i 
brzi razvoj N. ceranae u organizmu europske medo-
nosne pčele, što ukazuje na visoki patogeni potencijal 
i virulenciju. 

Osim što je N. ceranae praktički preskočila zapreku 
domaćina, te s azijske medonosne pčele prešla i pri-
lagodila se na europsku medonosnu pčelu, utvrđe-
no je da je došlo i do promjene tropizma uzročnika u 
odnosu na N. apis. N. ceranae se ne zadržava samo 
na epitelnim stanicama srednjeg crijeva, već invadira 
i druge organe i tkiva pčele, poput Malphigijevih cjev-
čica, masnog tijela i žljezdanog tkiva. Među pretra-
ženim tkivima N. ceranae je utvrđena u probavnom 
traktu, Malphigijevim cjevčicama i prednječeljusnim 
žlijezdama u 100 posto uzoraka, žlijezdama slinov-
nicama u 87 posto i u 20 posto pretraženih masnih 
tijela. Takav izmijenjeni tropizam svakako može uzro-

kovati puno različitije patološke promjene, a time 
i težu kliničku sliku pri kojoj vrlo često ne postoje ili 
nisu vidljivi znakovi bolesti karakteristični za klasičnu 
nozemozu. U većini slučajeva nema proljeva, a mo-
gući su slučajevi začepa crijeva koja nastaju kao po-
sljedica nakupljanja velikog broja spora u probavnom 
traktu. Invazija N. ceranae ima negativni učinak na 
imunosni sustav pčela što je dokazano smanjenjem 
broja gena odgovornih za sintezu abaecina, hime-
noptaecina, glukoza-dehidrogenaze i vitelogenina. 
Odnosno, dolazi do suprimiranja humoralnih i sta-
ničnih obrambenih mehanizama kod pčela, a što 
nije slučaj kod invazije N. apis. Zasada poznati de-
generativni patološki procesi uključuju upale crijevne 
stjenke koje dovode do smanjene iskoristivosti une-
sene hrane, a zbog smanjene resorpcije djelomično 
probavljivih hranjivih tvari. Invadirane epitelne stanice 
propadaju, a time se smanjuje funkcija lučenja pro-
bavnih enzima. U takvim slučajevima pčele gladuju, 
smanjuju se rezerve bjelančevina i masnog tkiva te 
koncentracija masnih kiselina u hemolimfi. Također, 
dolazi do poremećaja u razvoju mliječnih žlijezda mla-
dih pčela koje zbog nedostatka bjelančevina, odno-
sno resorbiranih aminokiselina, ne mogu proizvesti 
dovoljno matične mliječi koja predstavlja osnovnu 
hranu za leglo i maticu. To za posljedicu ima manje 
otvorenog legla i pojavu kanibalizma. Konačno - zbog 
gladovanja i iscrpljenosti dolazi do preranog ugibanja 
bolesnih pčela.

N. CERANAE U HRVATSKOJ
Posljednjih nekoliko godina u Hrvatskoj i drugim eu-
ropskim državama utvrđen je povećani broj uzoraka 
pčela invadiranih s Nosema sp., a što je izravno po-
vezivano s gubitkom pčelinjih zajednica i smanje-
nom proizvodnjom pčelinjih proizvoda. Rutinskom 
dijagnostikom pomoću svjetlosnog mikroskopa može 
se utvrditi invazija obje vrste nametnika Nosema sp., 
no cilj našeg istraživanja bio je utvrditi prisutnost i ja-
činu invazije pčelinjih zajednica nametnicima Nosema 
sp. te provesti diferencijalnu dijagnostiku pomoću vi-
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šestrukog PCR-a. Konačni cilj bio je utvrditi rašire-
nost novoutvrđenog nametnika N. ceranae u pče-
linjacima na području RH. Raznolikost nametnika 
Nosema sp. istraživana je na 204 zajedničkih uzora-
ka zimskih gubitaka medonosnih pčela podrijetlom 
iz svih županija. Uzorke su na Zavod za biologiju i 
patologiju riba i pčela s različitih područja RH na 
zahtjev poslali pčelari. Uzorci pčela su sakupljeni iz 
pčelinjih zajednica s različitim patološkim problemi-
ma i iz zajednica s visokim mortalitetom. Uzorci su 
bili sakupljeni tijekom veljače i ožujka 2009. s pod-
nica košnica. Jedan zajednički uzorak sadržavao je 
otprilike 100 uginulih pčela iz više košnica smješte-
nih na jednom pčelinjaku, odnosno jednom mjestu 
uzorkovanja. Svježe pripravljene nativne uzorke 
izgnječenih zadaka pčela pregledali smo pod svje-
tlosnim mikroskopom pri povećanju od 400 puta 
na prisutnost spora Nosema sp. Nakon pretrage sa 
svjetlosnim mikroskopom izabrani uzorci (135 po-
zitivnih i 15 negativna) podvrgnuti su daljnjim ana-
lizama molekularnom metodom višestrukog PCR 
– a, na prisutnost N. apis i/ili N. ceranae. Rezultati 
su pokazali da je N. ceranae jedina vrsta nametnika 
iz roda Nosema utvrđena u invadiranih medonosnih 
pčela raširena na području RH (Slika). Sekvence nu-
kleotida umnoženih PCR proizvoda iz svih uzoraka 
su 100 posto identične s N. ceranae sekvencama 
pohranjenim u bazama podataka DSMZ („Deutsche 
Sammlung von Mikroorganismen und Zellkulturen“) 
banke gena.

IZVOR INVAZIJE
Kod invazija N. apis karakterističan znak bolesti 
su vidljivi ostaci fecesa na okvirima košnica, te se 
smatra da je to glavni izvor i put širenja infektivnih 
spora. Budući da opisani simptom ne nalazimo kod 
invazija N. ceranae vjerojatno je i sam mehanizam 
prenošenja spora potpuno drugačiji. N. ceranae 
može biti prenijeta horizontalnim putem s radilica 
na maticu tijekom hranjenja i pri tome bi kontakt „s 
rilca na rilce“ mogao biti ključan za prenošenje spo-
ra. Međutim, pokusima u kavezićima je dokazano 

da kod takvih invazija dolazi do promjena u ponaša-
nju, pri čemu bolesne pčele slabije dijele pojedeni 
šećerni sirup s ostalim pčelama. Također, pozna-
to je da pohranjeni pelud u košnicama predstavlja 
izvor mnogih patogenih mikroorganizma, pa i N. 
ceranae. Pčele skupljačice uzimaju pelud s cvjeto-
va te ga utiskuju na vanjsku stranu stražnjih nogu u 
tzv. peludnu košaricu. Taj sakupljeni pelud odlažu 
u stanice saća uobičajeno uz samo pčelinje leglo. 
Spore obično „uđu“ u pelud onečišćenjem tijekom 
sakupljanja peluda, iako nije zanemariva ni moguć-
nost onečišćenja sporama izravno s cvjetova. Med 
i matična mliječ isto mogu biti izvor invazije. Zani-
mljivo je da su spore dokazane i u regurgitiranom 
sadržaju voljke „ptice pčelarice“ (Morops apiaster), 
pa je i to jedan od mogućih načina prenošenja spo-
ra, posebice jer pčele i bumbari čine glavninu hrane 
te ptice. Trgovina i promet pčelinjim zajednicama, 
maticama i pčelinjim proizvodima može se raspršiti 
spore na velike geografske udaljenosti. N. ceranae 
može invadirati i široki spektar drugih vrsta iz roda 
Apis, kao i neke vrste bumbara.

LJEKOVITI PRIPRAVCI
Kontrola zdravstvenog stanja životinja koje proizvo-
de namirnice je primarni zadatak veterinarske me-
dicine, a koja uključuje dijagnozu bolesti kao i mje-
re za liječenje bolesti, odnosno preventivne mjere 
za sprječavanje pojave i širenje bolesti. Budući da 
je u Europskoj Uniji i Hrvatskoj zabranjena uporaba 
Fumagillina, nužna su testiranja učinkovitosti bilj-
nih preparata. Zasad je ispitano nekoliko preparata 
čiji se sastav temelji na biljnim ekstraktima te ih se 
može koristiti kao alternativnu terapiju. Jedan od 
njih je ujedno i fitofarmakološki pripravak proizve-
den u Hrvatskoj te je dostupan na našem tržištu. 
Usporedno testiranje učinkovitosti smanjenja broja 
spora uporabom alternativnih preparata provedeno 
je na jednom od kalifornijskih sveučilišta, a prema 
rezultatima istraživanja fitofarmakološki pripravak 
proizveden u Hrvatskoj predstavlja najučinkovitiju 
alternativu.
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Zdravlje iz prirode

P
onekad je potrebno malo mašte, nešto zna-
nja i dobre volje da bi iz svima nama znanih 
i lako dostupnih sirovina napravili zdrave, 
prirodne i zanimljive proizvode. Ovim tek-

stom želim potaknuti sve kreativne pčelare da se u 
zimskim danima okušaju u izradi različitih proizvoda 
na bazi meda, voska, propolisa, peludnih zrnaca, lje-
kovitog bilja...

Nekoliko recepata koje navodim samo su mali dio 
svega onoga što možete napraviti u kućnoj radinosti.

Kantarion (lat. Hypericum perforatum L.) je više-
godišnja zeljasta biljka, visoka do 100 cm. Ima vrlo 
čvrstu, razgranatu stabljiku. Karakterističnih je listova 
protkanih mnogobrojnim prozirnim točkicama (žlijez-
de napunjene eteričnim uljem) tako da izgledaju fino 
izbušeni pa otuda i ime biljci. Žuti cvjetovi od 5 latica 
(smješteni na vrhu stabljike) s donje strane imaju crne 
točkice. Imaju puno prašnika i jednu plodnicu. Trljan-
jem cvjetovi ispuštaju tamnocrveni sok. Biljka cvate 
čitavo ljeto, najviše u srpnju, a ljekoviti dijelovi nalaze 
se na gornjoj polovini biljke u cvatu. Za pripremu oni 
se suše na sjenovitim mjestima i kasnije koriste u lje-
kovitim pripravcima.
 
PRIPREMA ULJA OD KANTARIONA
2/3 staklenke napuniti sušenim cvjetovima kantariona. 
Na njih zatim naliti 1 litru maslinovog ulja, staklenku do-
bro zatvoriti, začepiti, pustiti da stoji na suncu 6 do 8 
tjedana. Nakon toga procijediti kroz gazu, a od koristi 
može biti i stiskalica (preša) za cijeđenje čvaraka.
 
Napomene: 
ULJEM SE NE LIJEČE SVJEŽE RANE  KOJE KRVARE! 

MAST KORISNA KOD KOŽNIH OBOLJENJA I HE-
MEROIDA

200 grama nesoljene svinjske masti •	
100 grama kantarionovog ulja•	
100 grama meda•	
30 grama pčelinjeg voska•	
10 mililitara alkoholne otopine propolisa (po želji)•	
Po želji (i radi mirisa) može se dodati i 20 kapi •	
kvalitetnog kemotipiziranog eteričnog ulja lavan-
de ili mentola ili kamilice

Rastopiti mast na pari i uliti 100 grama kantarionovog 
ulja te lagano miješati dok ne dobijemo homogenu 
otopinu. Dodati med i miješati dok se sve ne otopi. 
Kada se smjesa ohladi na oko 35 °C dodati propolis (i 
eterično ulje) koji miješamo povremeno dok se mast 
potpuno ne ohladi, stvrdne i postane homogena. Na-
kon toga - pospremiti u prikladnu ambalažu, zatvoriti 
i staviti u hladnjak. Mazati bolna mjesta na koži više 
puta na dan.

Gavez (lat. Symphytum officinale) je višegodišnja 
biljka s prljavobijelim, ljubičastim ili ružičastim cvje-
tovima. Ostali nazivi ove biljke su crni gavez, kilnjak, 
konjski rep, veliki gavez, korijen za slomljenu nogu, 

gabež, opašica, svatovci, vela konsolida, volovi 
jezik. Gavez sadrži alantoin, tanine, sluzi i pirolizid-
inske alkaloide. Djeluje protuupalno (antiflogistično) 
i može  pomoći kod iščašenja, uganuća, prijeloma i 
podljeva krvi. Upotreba biljke za internu konzumaciju 
(primjerice u obliku čaja ili tinktura) se ne preporuča 
jer može izazvati oštećenje jetre.

Gavez ima sočnu, grubo dlakavu stabljiku, visine 20 do 
100 cm. Višegodišnji korijen gaveza raste vrlo duboko 
u zemlji. Debeo je i razgranat, vretenast i sočan. Izva-
na je tamnosmeđe do crnkaste boje, a iznutra bijele 
do svijetložute boje. Donji listovi su veliki s peteljkom, 
duguljasti i grubo dlakavi. Listovi na stabljici su naiz-
mjenično poredani i grubo dlakavi po cijeloj površini. 
Cvjetovi izbijaju tijekom ljeta iz pazuha gornjih listova, 
okrenuti su prema dolje u cvatovima. Gavez cvate od 
svibnja do kolovoza. Nalazi se na vlažnim mjestima, 
jarcima, uz vode i na vlažnim livadama. Uporabni di-
jelovi - sakupljaju se listovi i korijen. Korijen se skuplja 
u proljeće i kasnu jesen. Nakon što se iskopa, pere 
se, dok ne izgubi sluzavi sok, pa se posuši, reže na 
komadiće i do kraja osuši na toplom mjestu.

Od svih domaćih ljekovitih biljaka gavez sadrži alan-
toin, tvar što ponajviše djeluje u stvaranju novih sta-
nica, zbog čega se gavez koristi u liječenju rana, čak 
i zapuštenih gnojnih rana. Njime se liječe sve vrste 
ozljeda: ispucanost, posjekline, lom kostiju, izljev krvi 
i sl. Gavez takođe djeluje jako brzo, već nakon sat 
vremena od nanošenja. Istraživanje su proveli znan-
stvenici  Njemačkog sportskog sveučilišta u Bonnu, 
a rezultati su objavljeni u British Journal of Sports 
Medicine (http://bjsm.bmj.com/). 
„Ekstrakt korijena gaveza je nevjerojatno moćan i kli-
nički dokazano efiksano smanjuje akutnu bol”, stoji u 
objašnjenju rezultata istraživanja.

MAST OD GAVEZA (SyMPHyTUM OFFICINALE)    
U 1 kg nesoljene svinjske masti stavimo 300 g svježeg 
sitno isjeckanog korijena gaveza, kuhamo 10  minuta 
na laganoj vatri, ostavimo da odstoji 24 sata, zatim 
dodamo 100 g pčelinjeg voska i 100 g meda. Zagri-
jemo, pustimo da se vosak otopi i procijedimo kroz 
gazu. Po želji dodamo kvalitetno eterično ulje radi mi-
risa. Ova se krema 
koristi za rane, išijas, 
reumu, giht i dr.

Tinkture su tekući 
alkoholni ekstrakti 
iz ljekovitih biljaka. 
Upotrebljavamo 40, 
50 i 70%-tni alko-
hol. Moramo voditi 
računa o uputama 
jer se različite ljeko-
vite biljke ne otapaju 
jednako u različi-
to jakom alkoholu. 
Većini pčelara dobro 

Gordana Hegić, 
dipl. ing. agr.
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je poznata izrada alkoholne tinkture propolisa, no po 
sličnom principu tu otopinu možemo oplemeniti i kao 
novi proizvod plasirati na tržište. Za ekstrahiranje su 
pogodne bobice borovice (šaka bobica na četvrt litre 
50%-tnog alkohola), kamilica, podbjel, neven, ruso-
mača, lopuh, stolisnik, sporiš, trputac, kadulja, zeleni 
orahovi plodovi. 

Evo samo nekoliko od brojnih primjera:
Kadulja (lat.Salvia officinalis) je višegodišnja polu-
grmovita biljka visine 30 do 60 cm. Listovi su srebr-
no-bijeli, srcoliki i dlakavi. Cvjetovi imaju oblik klasa, 
zeleno-ljubičaste boje. Svi dijelovi biljke imaju inten-
zivan aromatičan miris. Kadulja samoniklo raste na 
suhim terenima i u priobalnim područjima. Kadulja 
između ostalih sadrži: eterično ulje, gorke tvari, estro-
gene tvari, kalijeve soli, kamfor, acetat linalila i bornil. 
Kadulja djeluje: protiv zaraze, sprječava napuhnutost, 
hipoglikemijant (smanjuje razinu šećera u krvi), anti-
termik (smanjuje temperaturu), ekspektorans (za iska-
šljavanje), protiv grčeva. Kadulja pomaže kod svake 
vrste prehlade, katara i influence. Preporučuje se kod 
svih upala - od grla, sinusa, preko unutarnjih orga-
na do mokraćnog mjehura i vaginalnih upala. Vrlo je 
stimulativna i podiže tonus mišića. Pubertet i meno-
pauza su periodi kada je ova biljka izbor broj jedan, 
jer je nježan ali efikasan hormonalni regulator. Izvrstan 
je lijek za čišćenje jetra, za bolesti bubrega i protiv 
noćnog znojenja.

TINKTURA ZA POMOć KOD UPALE GRLA
200 g sušene kadulje otapati u pola litre 70%-tnog 
alkohola 30 dana na sobnoj temperaturi (2-3 puta 
dnevno promućkati). Nakon toga dodati 100 g pro-
polisa i sve pustiti da odstoji još 2 tjedna (2-3 puta 
dnevno promućkati). Procijediti i pospremiti u tamne 
bočice s kapaljkom. Pripravak je odličan kod upala 
grla. Uzima se 3-5 puta dnevno na žličici meda.

Timijan (lat.Thymus Vulgaris L.) je višegodišnji po-
lugrm koji naraste 40 do 50 cm u visinu. Sastoji 
se od više okomitih izdanaka na kojima se nalaze 
mali, uski sivozeleni listići, te u klasove sabrani bi-
jeli do blijedoružičasti cvjetovi. Cijela biljka ugod-
nog je mirisa, sadrži eterična ulja, trjeslovine, tri-
terpene; a cvate od svibnja do rujna. Poznato je 
preko sto različitih, samoniklih vrsta ovog začina. 
U vrtu voli sunčano mjesto i zavjetrinu, a najbolje 
uspijeva u plodnoj neutralnoj, dobro dreniranoj zemlji. 
Treba izbjegavati vlažnu i kiselu zemlju. Razmnožava 
se sjemenom ili dijeljenjem starije biljke. Bere se dva 
puta godišnje uoči cvatnje, a suši se u sjeni na pro-
puhu ili u sušionici na temperaturi do 35 °C. Osušeni 
listići čuvaju se u tamnim, dobro zatvorenim posuda-
ma. Djeluje kao sekretolitik i ekspektorans, bronhos-
pazmolitik (opušta stezanje bronha) i ima antiseptički 
učinak. Pomaže kod katara dišnih puteva s kašljem i 
bronhitisa. Koristi se i kao začin, kod želučanih i crijev-
nih tegoba, poboljšava probavu i uklanja nadutost.

TINKTURA PROTIV KAšLJA
300 g sušenog timijana otapati u pola litre 70 %-tnog 
alkohola 30 dana na sobnoj temperaturi (2-3 puta 
dnevno promućkati). Nakon toga dodati 100 g pro-
polisa i sve pustiti da odstoji još 2 tjedna (2-3 puta 
dnevno promućkati). Procijediti i pospremiti u tamne 
bočice s kapaljkom. Pomaže kod svih vrsta kašlja.

Cikla (lat. Beta vulgaris) je snažan antioksidans čiji 
beta-cijan koji joj daje crvenoljubičastu boju ima važ-
nu ulogu u sprječavanju niza bolesti. Cikla je crveni, 
okrugli, tvrdi korijen poznat po svojim ljekovitim svoj-
stvima. Važan je izvor kalija, a listovi cikle sadrže ve-
liku količinu vitamina A, kalija, željeza i beta karotena. 
Iako se ne jede često, i lišće cikle je jestivo. Nalikuje 
špinatu, pa se tako može i pripremati. Zbog obilja vla-
kana, cikla pomaže kod snižavanja razine kolesterola 
u krvi. Ovo se povrće konzumiralo još u doba starih 
Rimljana i Grka. Od vitamina su najzastupljeniji B1, 
B2, C i vitamin B12. Cikla je specifične crvene boje, 
koja potječe od  antocijana. Ovaj sastojak u organi-
zmu utječe na regenraciju krvi, a studije su dokazale 
da cikla djeluje antikancerogeno. Ako imate proble-
ma s demineralizacijom kostiju i zuba, cikla je odlično 
rješenje za vas. Prisutnost joda čini ju izvrsnim lijekom 
i protiv ateroskleroze i prijevremenog starenja kože. 
Ljekovitost cikle potječe od njenih sastojaka - betani-
na i betaina. Oni reguliraju krvni tlak, smanjuju koleste-
rol, održavaju krvne stanice u dobrom stanju i potiču 
rad jetre. Cikla je odličan izbor za liječenje anemije 
kod djece i mladih osoba jer obiluje željezom. Povo-
ljno djeluje i na rad crijeva jer sadrži celulozu i pektin. 
Zašto je cikla jedna od najboljih prirodnih lijekova za 
liječenje anemije? Zato što sadrži i stanovitu količinu 
kobalta koji sudjeluje u stvaranju vitamina B12 koji se 
inače nalazi samo u proizvodima životinjskog porije-
kla dok ga u povrću uglavnom nema. A pomanjkanje 
tog vitamina uz ostalo otvara vrata pernicioznoj ane-
miji, jer navedeni vitamin sudjeluje u stvaranju eritro-
cita u krvi (cikla visokim sadržajem željeza uzrokuje 
obnavljanje i aktivnost crvenih krvnih tjelešaca).
Sok od cikle ima posebnu vrijednost jer učinkovito 
djeluje na niz bolesti. Krijepi i jača cijeli organizam i 
djeluje povoljno na metabolizam. Najbolje ga je piti u 
kombinaciji s medom.

Protiv anemije jedan od odličnih pripravaka je:
1 kg cikle•	
300 g meda•	
Sok od limuna (po želji)•	

Ciklu tanko oguliti i sitno naribati, stavite meda i po 
želji sok od limuna. Sok od limuna stavljamo radi po-
boljšanja okusa. Neka malo odstoji da cikla upije sok 
od limuna i med, a potom istisnite ciklu da izađe sok 
iz nje. Sok se pije pomalo tokom cijelog dana u količi-
ni od 0,5 do 1 litre. Kada dođe do poboljšanja, sok se 
pije u količini od 2.5 dl dnevno.
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Bogdan Penjić - 
otac suvremenog pčelarstva u Hrvata
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1Preparandija (njem. Präparandschule od lat. praeparandus: 
koji se treba unaprijed spremiti i njem. Schule: škola), pri-
premna škola; učiteljska škola, škola za učitelje u osnovnim 
školama.

B
ogdan Penjić, živio je u vremenu koje, po-
vijesno gledajući, nije bilo jednostavno za 
Hrvatsku državu, i koje ga je za cijeli život 
odredilo kao velikog domoljuba, što je i 

vlastitim djelima pokazivao - bio je jedan od pionira 
razvoja civilnog društva i socijalnog poduzetništva 
u Hrvatskoj, a sve svoje znanje je posvetio upravo 
razvoju tog društva, smatrajući to jedinim ispravnim 
putem za bilo kakav daljnji napredak.

  Naime, stanje hrvatskog gospodarstva u drugoj po-
lovici 19. stoljeća je bilo izuzetno teško jer Mađa-
ri nisu dopuštali da se u Hrvatskoj razvija ništa što 
bi im moglo konkurirati. Tako da se jedino razvijala 
proizvodnja drveta, šećerane, pivovare i mlinovi. No, 
naporima Bogdana Penjića, 1879. situacija na gospo-
darskom planu se promijenila kada je na njegov pri-
jedlog osnovana prva pčelarska udruga - Slavonsko 
pčelarsko društvo u Osijeku, a dvije godine kasnije i 
„Slavonska pčela“, list edukativnog sadržaja i svoje-
vrsna abeceda suvremenog pčelarstva u Hrvata, čiji 
je urednik Penjić bio do svoje smrti - 1918. godine.

OD KOLIJEVKE DO KOšNICE
Rođen je 9. srpnja davne 1852. u Osijeku, kao sin 
upravitelja đakovačkog vlastelinstva. Nakon što 
je završio preparandiju1 i osnovnu školu u Đako-
vu, čelnik hrvatske politike tog vremena biskup J. 
J Štrosmajer dodijelio mu je stipendiju u Zagrebu, 
gdje se Penjić istaknuo kao pripadnik tzv. napredne 
mladeži - predvođenom idejama Ante Starčevića o 
samostalnoj Hrvatskoj, te je zbog političkih uvjere-
nja morao emigrirati u Beč i Klosterneuburg. Tu je 
Penjić uočio velike razlike između austrijskog na-
prednog i tadašnjeg primitivnog gospodarstva u 
Hrvatskoj. Posebno su ga se dojmile velike razlike 
između naprednog pčelarenja s pokretnim saćem i 
našeg primitivnog u pletarama od slame, šiblja i  u 
panjevima. Vođen idejom da se samo obrazova-
njem i podizanjem poljoprivredne proizvodnje na 
viši stupanj može pomoći slavonskom seljaku i op-
ćenito razvoju gospodarstva u domovini, vrijeme 
boravka u inozemstvu je iskoristio za učenje o na-
prednom pčelarenju. 
Povratkom  u Osijek 1871. dobio je mjesto učitelja 
u četverogodišnjoj školi gdje mu se pružila moguć-
nost da sve naučeno o pčelarstvu u Austriji pretvori 
u djelo u Hrvatskoj. Nedugo zatim je nabavio košni-
cu „džirzonku“ te na svom pčelinjaku okupio pčelare 
iz Osijeka i okolice gdje ih je teoretski i praktično 
upoznavao s novom, naprednom tehnologijom pče-
larenja. Što je urodilo plodom i pčelarstvo je postalo 
popularno među poljoprivrednicima (koji su činili 85 

posto hrvatskog stanovništva), pa se javila potreba 
za, mogli bi slobodno reći – pčelarskom školom na 
terenu. Zbog širenja pčelarske kulture, naprednog 
pčelarstva i u svrhu razvoja sela, Penjić je potom 
organizirao i putujuće učitelje pčelarstva, a časopis 
„Slavonska pčela“ su besplatno dobivale škole, 
udruge i pojedinci. Osim toga, kako do početka 20. 
stoljeća nije bilo trgovina repromaterijalom, Penjić je 
unutar Društva osnovao odbor za nabavu pčelar-
skih potrepština, što je bila značajna pomoć pčela-
rima, jer je najbliža trgovina takvim materijalom bila 
u Beču ili Budimpešti. Zatim je organizirao odlaske 
Društva i glasila na međunarodne izložbe, gdje su 
dobivali brojna priznanja i odličja, kao primjerice u 
Beč i Trst 1882. godine, u Bruxelles 1888. godine, u 
Budimpeštu 1889. godine i mnoga druga. Bogdan 
Penjić je bio prisutan na brojnim nacionalnim kon-
gresima po Europi, gdje je uspostavljao nove kon-
takte, poznanstva i prijateljstva i stjecao nova zna-
nja, te i na taj način činio sve da hrvatsko pčelarstvo 
bude u toku svih europskih zbivanja i dostignuća. 
Održavao je osobne ili pismene kontakte s brojnim 
poznatim pčelarima iz Europe, a osim novih sazna-
nja koje je prenosio na naše pčelare člancima u gla-
silu, kojih je bilo preko 500, napisao je i objavio 2  
knjige - „Med u kući“ i „Napredno pčelarstvo“.

SLAVONSKA PČELA
„Slavonska pčela“ (časopis koji danas čitamo pod 
nazivom „Hrvatska pčela“) u početku je izlazila 
dvojezično, na hrvatskom i njemačkom jeziku, zbog 

Ivana Berg-Divald, 

dipl. novinar, 

novinarka časopisa 

Hrvatska pčela
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čega je došlo do negodovanja mnogih Hrvata, pr-
venstveno književnika, novinara i pčelara. Iznimno 
oštru kritiku i zamjerku Penjiću je uputio August 
Šenoa u časopisu „Vienac“: „...ali nikako ne mo-
žemo oprostiti uredništvu, da je Slavonska pčela 
i opet hrvatsko – švapska, dvojezična...“. Iako je 
cijenio njemačku kulturu, ljude i mnogo toga što je 
od Nijemaca preuzeo, osobito u pčelarstvu, Penjić je 
prihvatio književnikove kritike jer je vidio ulogu hr-
vatskog jezika kao jako sredstvo hrvatske neovisno-
sti, u vrijeme borbe za hrvatska nacionalna prava i 
identitet.

Ipak, Bogdan Penjić se i prije Šenoine kritike ošto 
usprotivio odluci Skupštine pčelara da časopis izla-
zi dvojezično, ali s obzirom na tadašnje okolnosti, 
morao je čekati pravi trenutak. Naime, Osijek je u to 
vrijeme bio pod vlašću Austro-Ugarske Monarhije, a 
od 18 000 stanovnika, najbrojniji su bili Nijemci, dok 
su vojska i političari promovirali njemački jezik. Osim 
toga, njemački jezik je bio vrlo omiljen, pa čak u modi 
i kod mnogih Osječana - Hrvata (Esekeri), tako da se 
i na tržnicama i ulicama radije govorilo njemački nego 
hrvatski, kojeg su se neki počeli i stidjeti. 

Unatoč tome, Šenoina dobronamjerna kritika je uro-
dila plodom, i već 1883. na redovnoj odborskoj pče-
larskoj sjednici, uz Penjićevo obrazloženje, donese-
na je odluka da se svaki njemački prijevod mora izo-
staviti i da će ubuduće društveno glasilo „Slavonska 
pčela“ izlaziti samo na hrvatskom jeziku. 

Osim pčelarstva, na čijem je čelu bio gotovo 40 go-
dina, Bogdan Penjić se istaknuo i u drugim druš-
tvenim djelatnostima. Tako je 1876. na njegovu 
inicijativu osnovano  pjevačko društvo „Lipa“, te je 
postao prvi predsjednik ovog Osječkog pjevačkog 
društva, kako se prvotno zvalo. U suradnji sa Ćirom 
Truhelkom, idejni je začetnik i učiteljskog društva 
„Zajednica“, te također postaje njenim tajnikom i 
predsjednikom od 1892. do 1896. Zatim je sudje-
lovao u osnivanju „Hrvatske građanske čitaonice“ 
i „Hrvatskog sokola“. Djelotvornost je pokazao i u 
vatrogasnom društvu te u drugim društvenim udru-
gama. Dao je veliki doprinos na prosvjetnom polju 
- 1893. istaknuo se  kao pokretač osnivanja Kraljev-
ske muške učiteljske škole, gdje je djelovao punih 12 
godina te s puno ljubavi predavao gospodarstvo. 

Međutim, u skladu s prilikama u Austro-Ugarskoj, ni 
pčelarskom društvu nisu uvijek „cvjetale ruže“, već 
je dolazilo i do ozbiljnih problema, pa čak i opasnosti 
da se ono ugasi. Tako je Društvu 1886. zaprijetila 
ozbiljna kriza ostavkom jednog od osnivača i pred-
sjednika Franje Schmidta mlađeg, potom potpred-
sjednika A. Hržića i nekih drugih, a Društvo se našlo 
pred raspadom. U takvoj situaciji Penjić je pokazao 
svoju vještinu diplomacije. Otputovao je u Našice i 
dobio privolu grofa dr. Teodora Pejačevića, koji je 
postao pokrovitelj Društva. Grof Pejačević, tada 
virovitički župan (kasnije hrvatski ban), nije samo 
spasio Društvo, već ga je i ojačao, tako da su vrata 
mnogih ustanova i pojedinaca bila širom otvorena.

Zbog svoje velike popularnosti i stručnosti biran je 
za zastupnika u gradskim tijelima, a 1906. izabran 
je za narodnog zastupnika Hrvatskog sabora, od 
strane građana Donjeg, Novog i Nutarnjeg grada 
(Tvrđe) Osijeka. Sabor ga je čak izabrao i za izasla-
nika u zajednički Hrvatsko-ugarski sabor, gdje se 
borio za prava hrvatskog naroda, a u Hrvatskom 
saboru se osobito zalagao za školstvo i gospodar-
stvo, osobito za pčelarstvo.
 
Budući da nam ne bi stao cijeli govor u časopis, do-
nosimo dijelove Penjićevog izlaganja u Hrvatskom 
saboru 7. ožujka 1907. - o potrebi razvijanja napred-
nog pčelarstva:

„Visoki Sabore! Ponajprije izjavljujem da ću glaso-
vati za stavku 12. poglavlje 3., ali neka mi bude do-
zvoljeno, da se specijalno ovdje izjavim o samom 
pčelarstvu. Ja sam to smatrao i smatram svojom 
svetom dužnošću, jer si mogu laskati, da sam ja 
tamo prije 35 godina pokrenuo racionalno pčelar-
stvo, a žao mi je, da sam kroz toliko godina radeći 
baš na tom polju, opazio, da se pčelarstvo velikom 
većinom smatralo, a i danas da se smatra nuz-
grednom zaslužbom, dapače igračkom.
Meni je svrha danas , da dokažem veliku važnost 
pčelarstva i da time – i to je moja iskrena želja – 
upozorim sve članove ove vis. kuće i kr. zem. vla-
du, da bi se tako mogla što ozbiljnije ova grana 
narodnog gospodarstva gojiti i podupirati.
Visoki sabore! Pčelarstvo je velevažan ogranak 
gospodarstva i to s gledišta moralnog, materijal-
nog i narodno-gospodarskog.
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1881. pokrenuo je prvi pčelarski časopis na ju-
goistoku Europe, pod nazivom „Slavonska pče-
la“ i postao njezin prvi urednik, zbog čega je za-
dužio sve pčelare tog područja.
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Ja ću od prvog gledišta, moralnog, preći time, da 
mogu svu gospodu upozoriti, da već u samom na-
rodu postoji rečenica: tko huli Boga i koji je psovač, 
nema sreće u pčelarstvu. Eto, dakle u narodu postoji 
ta vjera i čuva ga od svake psovke i djeluje opleme-
njujući na one, koji se pčelarstvom bave.
Što se tiče materijalne koristi, visoki sabore, evo na-
vest ću samo neke konkretne primjere. Koliko pčelar-
stvo može dobra  učiniti, kako ovo može biti upravo 
izvor blagostanja za narod. Ja sam imao sreću bivši 
još učiteljem bar toliko si žrtvovati, da sam mogao 
svakih praznika na 4 do 5 tjedana zaći u naše krasno 
hrvatsko Primorje, i moram reći da sam se začudio, 
kad tamo nisam nikoga našao, koji bi se racionalno 
bavio pčelarstvom, nego sam našao samo tu i tamo 
po koju pletenu košnicu. Našao sam tu čovjeka, koga 
sam podučio i koji je počeo racionalno pčelariti i evo, 
gledajte krasan uspjeh. Taj čovjek ima danas 10 dje-
ce, muči se, on je limar, ali svu tu djecu othranjuje 
ponajviše od prihoda od pčelarenja. 
... Ako je, visoki sabore, ma i pojedincu  racionalno 
pčelarstvo tako uspjelo, mislim, da je taj ogranak 
narodnoga gospodarstva zaslužio, da se proširi u 
široke slojeve naroda.
...Ja tvrdim pače, da nema ogranka narodnoga 
gospodarstva, u kojem bi se s manjim kapitalnom 
mogao ovakav lijep uspjeh postići kao u pčelarenju, 
pače do 50 posto i 100 posto može nositi uloženi 
kapital u racionalno pčelarstvo: ako je u rukama čo-
vjeka, koji to razumije. Rekao  sam, visoki sabore, 
da je pčelarstvo vele važno i s narodno gospodar-
stvenoga gledišta. I jest. Još više doprinaša pčelar-
stvo napose materijalne koristi. A kako? Ja ću opet 
jedan samo konkretan primjer navesti. Ovdje se 
spominje u proračunu, da je za voćarstvo opredije-
ljeno 40.000 kruna. Istina bog za 10.000 kruna manje 

nego prošle godine. Ali ništa, ne vrijedi ulaganje za 
voćarstvo, ako se ne daje usporedo i za pčelarstvo, 
jer voćarstvo bez pčelarstva uspjevati ne može.
...Zato ja molim visoku vladu, da bi pozornim okom 
pratila koli naše učiteljske škole, toli gospodarske 
zavode, a možda, da se obrati i na ordinarijate, 
ne bi li se i u sjemeništa uvelo gospodarstvo kao 
obligatan predmet. Na preparandijama (učiteljske 
škole, op.a.) je doduše gospodarstvo obligatan 
predmet, ali mu se malo sati posvećuje, malo se 
za nj mari. Svaki predmet – i slojd (tjelovježba) – je 
važniji, nego gospodarstvo. –
... Zato ja završavajući, najtoplije preporučam koli 
visokom saboru, toli kr. zem. vladi, da se što više 
zauzme za ovu granu narodnog gospodarstva...“

Nakon ovako argumentiranog i uvjerljivog izlaganja 
odličnog govornika Bogdana Penjića, Sabor je donio 
odluku o materijalnoj pomoći pčelarstvu. No, nije se 
zalagao samo za pčelare, dao je svoj doprinos i na 
mnogim drugim poljima jer je glavna preokupacija 
ovog velikog „čovjeka iz naroda“ bila kako pomoći 
hrvatskom narodu, a prvenstveno seljaku.
 
Bogdan Penjić je preminuo 11. travnja 1918. u svojoj 
66. godini. Pogreb mu je bio velik i svečan, gotovo 
neviđen do tada u njegovom rodnom Osijeku. Ispra-
tio ga je velik broj građana; učenici, učitelji svih ško-
la, predstavnici svih društava, a posebno izaslanici 
„Lipe“, „Sokola“, „Zajednice“, „Vatrogasnog druš-
tva“, pčelari i mnogi drugi. 

Ipak, spomen na njegov lik i djelo i dalje najviše ci-
jeni pčelarska populacija, koja ga i danas slavi kao 
utemeljitelja organiziranog i suvremenog hrvat-
skog pčelarstva.



SIJEČANJ - 2011. HRVATSKA PČELA SIJEČANJ - 2011.HRVATSKA PČELA

25

Kako  Dubrovčani pčele goje

H
rvatska je u 19. stoljeće ušla, još uvijek, ne 
samo  politički i teritorijalno podijeljena, već 
kulturno i gospodarski zaostala u odnosu na 
veći dio zapadnoeuropskih zemalja.

Snažnom razvoju hrvatskog nacionalnog preporoda 
sredinom stoljeća, umnogome je doprinio i početak 
izdavačke djelatnosti na hrvatskom jeziku. Veliku ulo-
gu u tome, osobito u Dalmaciji, imao je časopis „Zora 
dalmatinska“, koji se počeo tiskati u Zadru 1844. Osim 
kulturnih i političkih tema, časopis donosi obilje člana-
ka iz gospodarstva, posebno poljoprivrede i stočar-
stva. Tako je u broju 41, iz godine 1845. tiskan opširan 
članak autora Mihojla Sabljara: „Kako Dubrovčani 
pčele goje“. Članak je vrlo interesantan jer se u njemu 
može vrlo lijepo sagledati stupanj razvoja i organizaci-
ja uzgoja pčela i proizvodnje meda  na  dubrovačkom 
području.

Na početku članka navedena je konstatacija da pče-
larstvo na dubrovačkom blagom podneblju „...svojom 
prostotom i jednostavnostju daleko nadilazi sve do-
sad poznate načine drugih izobraženih narodah.“ U 
nastavku detaljno opisuje kako pčelari postupaju kada 
vade med i vosak:

„U proletju oko 25. Ožujka (blagovesti), naime 8 da-
nah prie ili posle, običaje on od ozdo do sredine, ili do 
križa, što se nalazi onde, s jednim za to već priprav-
ljenim ukrivnim nožem satje izrezati. Prie okadi pčele 
pred izletom sa suhom kravjom balegom, i  potera 
ih time prama verhu; položi košnjicu (ulište) obzorno 
(horizontal)  na zemlju, i izreživa satje. K tomu izabere 
lepo tiho vreme, da se one pčele, koje s nalaze na 
satju napunjenu medom, neizgube, nego da sveršivši 
posao opet mogu svoju košnjicu naći .  
Oko polovice Svibnja (Maj), navadno o spasovu (telo-
vu), kad su pčele dolnju izrezanu stranu već izpunile, 
izreže se od gornje u Ožujku (Mart) neizrezane stra-
ne jedna polovica, dakle četvert celoga koša, posle 
kako su se pčele okadile i prama dnu proterale. I pri 
ovom izrezivanju položi se košnjica na zemlju, da se 
sve izrezane mervice posve mogu izvaditi. I koliko 
god se putah pri izrezivanju pčele ukažu, tolikose pu-
tah moraju okaditi.
U početku Rujna (Sept.) izreže se ona druga polo-
vica od gornje strane, koja je još neizrezana ostala, 
ali samo od onih košnjicah, u kojih je satje medom 
napunjeno. Od drugih slabiih neizreziva se ništa, da 
im više kerne preko zime ostane, ako bi nastala  ne-
navadna studen.
Ovo zadnje izrezivanje kod nas nije probitačno, jerbo 
se pčele preko zime samo u  gornjoj strani košnjice 
kao verige obese i u snu ukoče, te zato bi u pomanj-
kanju obilnoga  voska mogle premerznuti.“
U daljnem tekstu ovog članka, opisan je jedan pčeli-
njak. Na osnovu toga opisa, mogu se saznati zanimlji-
ve stvari o veličini i smještaju košnica, njihovoj zaštiti 
od zime, medonosnom bilju i slično.

„Pčelinjak, kojega sam ja vidio u Majkovu blizu Sla-
noga, sastoji se iz 130 košnjicah, medju kojimi je 25 
praznih bilo. Kuća leži sa svojim licem preme jugu, 
od koje je strane na kat visoka, a od severa samo kod 
zemlje... Košnjice su tako nameštene, da se k svakoj 
doći može. Svaka košnjica ima jedan iz slame ili ter-
stike spleteni, dobro skladajući se kapak, da dažd u 
nutra probiti ne može.“

Posebno je zanimljiv dio teksta u  članku u kojem je 
opisano kako pčelari u proljeće hvataju rojeve:
„Već u oči dana, kad će se koja košnjica rojiti, zazna-
de pčelar kroz matičino letenje dan rojenja, na koi se 
pčele po lepom vremenu u velikoj množini i neobič-
noj žestini pred izletom ukažu. Odmah položi jedan 
prazni, prie već pripravljeni koš, u kojega roj skupi-
ti kani, na 4 do 5 stopah daleko od rojeće košnjice 
s otvorom ozgo, uzme 3 do 4 struke pčeline lubice 
(Ovako se zove u Dubrovniku matičnjak, t.j. Melissa) 
listja ili cvetja medju obadva dlana, šulja ih, zapuše 
kroz odadve ruke miris na pčele, koje odmah miris 
slede, i tako u ruke pušući ide od rojeće košnjice do 
one prazne, u koju još nekoliko puta miris zapuše, za 
čim se vas roj u kratko vreme u košnjicu uvuče.  Iz 
berzine,kojom pčelar izlazeće rojeve sakuplja može 
se lako uvideti,da je on kadar u manje nego pol ure 
na ovaj način 10 rojevah sakupiti, ako bi se slučilo, 
što se pri pčelinjaku od više nego 100 košnjicah na-
ravski slučiti može, osobito gde svaki dobar koš 4 i 5 
putah u letu roji.“

I na kraju ovog zaista interesantnog i poučnog članka, 
njegov autor iznosi i dosta zanimljive zaključke. Na-
glašena je evidentna stručnost pčelara, kao i korist od 
pčelarske proizvodnje. Posebno je istaknuta prednost 
ovako opisanog pčelarenja koja se između ostalog 
očituje u sljedećem:

oblik i veličina košnica, posebno visina, te izreziva-•	
nje saća u mnogome pomaže sprečavanju rojenja 
izrezivanje saća donosi korist jer se u tri razna •	
godišnja doba dobiva svježi med i veća količina 
voska 
svake godine svaka košnica dobije novo saće.•	

Gledajući iz današnje perspektive ovaj zanimljiv opis 
pčelarstva u dubrovačkom kraju, može se zaključiti da 
su tadašnji pčelari bili 
itekako upućeni u sve 
tajne suvremenog pče-
larstva. Višestoljetnu 
tradiciju i bogato isku-
stvo dubrovački pčelari 
su prenosili s koljena na 
koljeno, te su po kvaliteti 
i količini meda  i voska, 
uvijek bili u samom vrhu 
s ostalim narodima u 
Europi. Što ovaj članak 
iz daleke 1845. nedvoj-
beno potvrđuje.

Z A N I M L J I V O S T I

Šime Pavić, prof.,

pčelar hobist, Sukošan
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T
radicionalna pčelarska manifestacija po-
vodom svetkovine pčelarskog zaštitnika 
Sv. Ambrozija održana je 5. prosinca u 
Hlebinama. 

- Počašćeni smo i sretni što se nacionalno sveti-
šte hrvatskih pčelara nalazi upravo u Hlebinama! 
– tim je riječima zamjenik gradonačelnika Kopriv-
nice Dražen Pros otvorio manifestaciju i pohvalio 
pčelarsku udrugu „Lipa“ za trud i velike rezultate 
u promidžbi kako grada Koprivnice tako i pčelar-
stva, općenito.

Članovi pčelarske udruge „Lipa“ iz Koprivnice, 
kao glavni organizatori, uz pomoć suorganiza-
tora Hrvatskog pčelarskog saveza, Općine Hle-
bine, Osnovne škole Hlebine i Župe Sv. Katari-
ne i ove su godine na 14. hlebinskim susretima 
ugostili kolege pčelare iz drugih udruga, koje je 
pozdravio predsjednik Hrvatskog pčelarskog 
saveza Martin Kranjec, zaželio im sve najbo-
lje povodom predstojećih blagdana i poručio:  
- Iako nam ova godina nije bila najbolja što se 
prinosa tiče, mi smo optimisti jer ćemo to kom-
penzirati malo većim cijenama i punom parom se 
pripremamo za 2011. godinu! Mi kao Savez ide-
mo u korak sa zakonodavstvom, zadovoljit ćemo 
sve formalno-pravne uvjete i krećemo s novim 
oblikom potpora u novoj godini.

Budući da se svake godine posveti barem jedna 
nova pčelarska zastava, tako su ambrozijansko 
"krštenje barjaka" jučer slavile PU iz Samobora 
i Svete Nedelje te Daruvara, kojima se pozdrav-
nim govorom obratio i dožupan Koprivničko-križe-
vačke županije Darko Sobota te službeno otvorio 
mednu izložbu.

Osim meda, propolisa, cvjetnog praha, mednih 
delicija i pčelarskog pribora, u izlagačkom dijelu 
svoje je rukotvorine prezentirao izrađivač starih 
zaboravljenih igračaka Blaž Hemetek. 

R E P O R T A Ž A

Održana ambrozijada u Hlebinama

Ivana Berg-Divald, 

dipl. novinar, 

novinarka časopisa 

Hrvatska pčela
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Iako je oduvijek bio inovator, kako sam kaže, ovaj 
pčelar je odlaskom u mirovinu upotrebom starih za-
nata otkrio novi talent, tako da danas izrađuje igrač-
ke iz vremena naših baka i djedova. 

Kreketaljka, vrtu-
lec, trčalka... samo 
su neki od izložaka 
zbog kojih će se naši 
stari prisjetiti svog 
djetinjstva iz razdo-
blja kada, današnjoj 
generaciji nezamisli-
vo, nije bilo plastič-
nih igračaka. Svi pri-
mjerci su autentični, 
napravljeni uglavnom 
od drveta, a iako su 
poneki i prava remek-
djela, svakodnevno 
su primjenjivi. Osim 
toga, za korištenje 
ovih starinskih igra-
čaka ne treba vam 

uputstvo za uporabu, za razliku od nekih modernih 
gadgeta (uređaj, naprava, pribor...). 

„Zlatnim rukama“ šnajdera Blaža Hemeteka, nema 
kraja, pa je tako sam sašio repliku odore iz doba 
Grofa Draškovića od platna koje se u našim krajevi-
ma koristilo još do Drugog svjetskog rata. 

Na pitanje kako sve stigne, budući da aktivno obav-
lja tri različita zanimanja, kroz smijeh i uz demonstra-
ciju igračke-ventilatora, odgovara: - Igram se s tri 
posla u mirovini da mi ne bude dosadno! 

Vjerujemo da mu neće biti „dosadno“ ni u buduć-
nosti jer sljeduju sajmovi pod okriljem Turističke za-
jednice Koprivnice na kojima će zanatlija Hemetek 
predstaviti nove jaslice, koje su, kako nam je otkrio, 
u završnoj fazi izrade.

- Iz povijesnih zapisa vidimo da pčele postoje ot-
kada postoji i svijet, a med je oduvijek bio univer-
zalna hrana - i bogatih i siromašnih. Budući da se 
u doba Sv. Ambrozija primjenjivao drugačiji način 
pčelarenja, pripremili smo ovu izložbu kako bi po-
sjetitelje podsjetili na njegovo učenje i postojanje te 
ujedno pokazali kako se danas pčelari i što sve nu-
dimo. – pojasnila je tajnica pčelarske udruge „Lipa“ 
Željka Zetović.

Biskup Ambrozije rođen je 339. godine i čitav 
život je bio vezan uz pčele. Košnicu je smatrao 
pravim modelom homogene zajednice i vjerovao 
je da pčela predstavlja sve što je pobožno, sveto, 
religiozno, i iznad svega uzvišeno. Upravo se iz 
tog razloga štuje kao zaštitnik pčela, voskara, lici-
tara, a prema nekim tvrdnjama i gusaka. 
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Upoznajte crnice (Odontites)
Matija Bučar, prof, 

pčelar iz Petrinje

M E D O N O S N O  B I L J E

Ž
uta crnica (Odontites lutea), jednogodišnja, 
polunametnička biljka uspravne i većinom 
razgranate stabljike. Listovi su raspoređeni 
naizmjenično, nerazdijeljeni, linearni, dlakavi 

i tupog vrha. Cvjetovi su skupljeni u vršne grozdaste 
cvatove, okrenuti na jednu stranu. Vjenčić je žute 
boje, poput žumanjka. Prašnici vire iz vjenčića. 

Stabljika se s listovima razvije prije ljetnih suša, pa 
na taj način prikupi dovoljno hranjivih tvari za sušni 
period u kojem traje cvjetanje.

Rasprostranjena je na krškim pašnjacima i livadama, 
na sunčanim i kamenitim padinama - od obalnog do 
gorskog područja.

Narodni naziv žuti vrisak upućuje na tradiciju i pozna-
vanje od strane pčelara. Žutu crnicu pčele posjećuju 
cijeli dan u velikom broju, vjerojatno zato jer dobro 
medi. Cvate u kolovozu i rujnu kada je vegetacija osi-
romašena, pa je veliki dio biljaka završio svoj vege-
tacijski ciklus. Žuta crnica nije opisana u pčelarskoj 
literaturi, što ona svakako ne zaslužuje. Prvi puta 
predstavljamo ovu medonosnu biljku kao značajan 
floristički element primorske i gorske Hrvatske. 

Kasna crnica (Odontites vulgaris Moench. syn. O. 
serotina Lam.), jednogodišnja zeljasta biljka, visoka 
do 40 cm. Stabljika je uspravna i razgranata, rjeđe 
jednostavna i dlakava. Listovi su uski, jajasto lance-
tasti, po obodu razmaknuto nazubljeni, skoro sjedeći. 
Iz pazušaca listova izrastu nasuprotne grančice, a na 
vrhu klasasti cvat. Cvjetići su ružičastocrveni, okrenu-
ti na jednu stranu u gustim grozdastim cvatovima.

Narodni nazivi su: kasna crnica, vidoka crvena, zob-
nica, vidac i dr. Raste kao korov u strništima, pored 
šuma, obala i putova, na ugarima, uz kamenolome, 
pješčare i drugim opustjelim mjestima. Na vrištinama 
i sječinama u kontinentalnoj i gorskoj Hrvatskoj rastu 
veće sastojine crnice. Srodna je proljetna crnica (O. 
rubra ssp. vernus (Bellardi) Wetts.), također medono-
sna vrsta. Pčele ju slabo iskoriste jer cvate veoma rano 
u proljeće kada je hladno i ima još snijega.

Kasna crnica cvate u kolovozu i rujnu. Cvatnja traje 
20 dana. Dobro medi  i pčele često dolijeću. Veoma 
je korisna u krajevima gdje se nalaze vrištine, sječine 
i druga opustjela i degradirana staništa na kojima je 
crnica raširena. Ova medonosna biljka važna je za 
kasni razvitak pčela i dopunu zimnice.  
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Zašto uzgajamo slabe pčele?

„Priroda ima uvijek pravo. Pogreške i zablude su 
ljudske.”
                                             Wolfgang von Goethe

Konačno i u našoj "Hrvatskoj pčeli" osvanuše pravi 
članci o štetnosti šećera u pčelinjoj prehrani, bila 
ona podražajna ili pak kao dopuna zaliha. Ti izvrsni 
članci radovi su gospode inženjera Borisa Bučara  
i liječnika Rodoljuba Živadinovića, a govore o šteti 
koju činimo pčelama. Naš urednik Vedran Lesjak i 
gospodin Branko Končar u dva druga članka pišu 
o fermentiranoj peludi ili pergi, a to nije viđeno u 
časopisima „Pčela“ i „Pčelarstvo“ koje posjedujem 
još od davne 1948.  na ovamo. Za pohvalu.

Bučar, ing. i Živadinović, dr. med. otkrili su samo 
vrh sante leda u našem moru zvanom pčelarstvo. 
Pročitao sam nedavno u beogradskom listu „Pče-
lar“ tekst u kojem pčelar izjavljuje kako u svom radu 
s pčelama, već 25 godina, nije upotrebio šećer, dok 
ja kao pisac ovih redaka nisam skupio ni desetak. 
Zašto? I ja se pitam zašto? Nažalost, imao sam 
loše učitelje (i oni su imali loše učitelje). Imam pe-
desetak knjiga sve vrsnih autora koji su me tako 
uvjerili, pa sam i ja sam tako razmišljao. Imam 1 m3 
raznih pčelarskih časopisa. Kad sve to malo bolje 
protresem, iz njih ispadaju hranilice, pogače, šećer, 
šećerni sirup i najnovije „zlo“ - invertni sirup. Evo, 
putem naše „Pčele“ saznao sam i za Milana Ku-
čenjaka u članku Lovre Krnića, gdje piše da „bijeli 
obični šećer nije za taj posao“. Tako je rečeno u 
prvoj knjizi i nigdje više, a moja najstarija knjiga je 
iz 1904. Usuđujem se reći da su davno prije 1900. 
pčelari izgubili kompas, i to ne samo radi šećera. 

Šećer u cijelom svijetu zovu „bijeli ubojica“ a opet 
se njime hrane i pčele i ljudi. Ono što mi radimo 
pčelama šećerom je zločin! Neoprostiv! I tako val-
jda u cijelom svijetu, uz čast izuzecima. Na fotogra-
fijama, CD-ima, filmovima oko košnica šeću pčela-
ri, doktori, "magistri sa kanistrima", raznim posuda-
ma uz cisterne, sa gumenim crijevima do košnica 
da bi pčelama dali sirup. U Italiji imaju krasne PVC 
kante, stanu točno u prazan nastavak po mjeri. I 
Nijemci tako rade, možete ih pogledati u časopisu 
„Pčelar“ BG, kroz 2010. godinu, ima ih dosta i svi 
su izvrsni majstori sa „kantama“. Izmisliše Nijemci 
žuti eko-šećer po 2 eura za kilogram. U Španjolskoj 
smo imali prilike vidjeti pogače „Made in Germa-
ny“ - bijele i žute. Prije par godina od jedne naše 
firme dobio sam dopis na dva lista papira. U prvom 
nude (uz ostalo) pogaču standard po cijeni 14,75 
kn i pogaču stimular po 16,60 kn za kilogram. U 
drugom listu otkupljuju (uz ostalo) i livadni med po 
12,00 kn. Vidjevši to, jedan moj prijatelj pčelar reče: 
„Pa oni su munjeni (ludi)“. Ne prijatelju, ni u kom 
slučaju oni to nisu, ali smo sigurno „munjeni“ mi 
ako takvu trampu obavimo. Kako kod nas tako i u 
cijelom svijetu. Jadno! Takva su „pravila igre“ koja 
ipak piše netko drugi. Taj drugi nam je dao (prodao) 
i šećer i pogače, sirup, dodatke i lijekove koji to 
nisu. Mi smo sve to lijepo dali pčelama i svojim ra-
dom i svojom voljom imamo „slabe pčele“. Možda 
nisu bolesne ali su kratkoživuće, slabog imuniteta i 
lako postaju plijen bakterija, virusa i raznih bolesti. 
Prije sedamdesetak godina je Henry Bieler, obitelj-
ski liječnik opće prakse iz SAD-a, izjavio i dokazima 
potkrijepio: Nisu krive ni bakterije ni virusi, kriv je 
slab organizam. Kriva je naša „slaba pčela“ koju 
smo mi učinili slabom. Imamo kratkoživuće pčele 
koje othranjuju sljedeću generaciju pčela koja će 
biti još kraćeg života. Zauzvrat, mi pčelama odu-
zimamo sve – med, cvjetni prah, propolis i otrov 
– sve „do daske“. 

Stoga vas molim da zapamtite ovu usporedbu. Ima 
seljak krave. On hoće zdravu stoku, meso i hoće 
puno mlijeka. Mora imati (osigurati) prvoklasnu 
krmu tj. hranu za svoju stoku. Ako bi seljak kojim 
slučajem poželio svoju stoku hraniti slamom, (ali to 
mu ne može ni u snu pasti na pamet) ostao bi bez 
mlijeka, mesa i krave bi mu uginule. Pčele samo 
nestaju. Po američkoj enciklopediji pčelarstvo je 
umjetnost u poljoprivredi. Jesmo umjetnici, pitanje 
je samo kakvi, jer ipak odgajamo bolesne pčele. 
Varoa? Varoa im dođe kao dodatak da ih dokrajči, 
a i za nju postoji krivac (Baudoux). O tome nekom 
drugom prilikom. Dođe mi da vrisnem od bola kad 
mi „velepčelar“ sa prefiksom „Dr.“ i još nešto, daje 
ovakav savjet: „Izvadi sav med i odmah dodaj še-
ćer (sirup) u većim količinama, bit će više meda!“ 
Ja sam uvjeren bit će manje meda i manje pčela. 
Oni koji pčelare bez šećera znaju to. Nažalost, za-
sad nas držite ispod vode. Vaš gubitak! Ako pak ne 
vjerujete, čitajte Razov-a, Krivcov-a i Lebedev-a. 
Upitali smo Lebedev-a što misli o pogači povrh 
plodišta usred zime. „Pčelari koji to rade su „bez-
gramotni“ – nepismeni!“, i to je rekao pred punom 
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dvoranom pčelara u Čačku („Pčelar“ BG). Kome 
krivo, kome pravo!

ONE NAMA MED MI NJIMA „SLAMU“
Možemo krenuti u potrošnju šećera za pčele kroz 
godinu. Prema knjigama pčelarska godina počinje 
negdje oko prvog kolovoza. Po meni, počinje prvim 
oduzetim okvirom bagremovog meda, oko 55 dana 
ranije. Početkom kolovoza - da matice ne bi sma-
njile nesenje na minimum ili čak prestale, a pčele 
s odgajanjem legla, posežemo za prihranjivanjem 
ili dopunom zaliha. Netko je izabrao šećerni, net-
ko invertni sirup, netko pogače, a netko čak i med. 
Stare ljetne pčele iscrpljuju se na preradi šećera i u 
potrazi za cvjetnim prahom, kojeg ima sve manje, 
a mi dobivamo više legla i pčela. Po Lebedev-u, 
a i švicarskim istraživanjima, zajednice koje se pri-
hranjuju u kolovozu ulaze u zimu sa 40 posto više 
pčela nego neprihranjivana društva. Krajem zime je 
u košnicama sasvim drugačija situacija. Kontrolna 
društva (ona bez prihrane) imaju 10 posto više le-
gla nego ona prihranjivana u kolovozu. Ispada da je 
prihranjivanje u kolovozu nepotreban trošak koji je 
proizveo veliku količinu pčela, koje su se pri prezi-
mljavanju i krajem zime pokazale nekorisne. Na njih 
smo potrošili šećer, med i rezerve cvjetnog praha 
koje bi pčelinjem društvu dobro došle pri prehra-
ni prvog legla sljedeće godine. Zapisano je da ako 
pčele prije proljeća nemaju barem nekakvu zalihu 
cvjetnog praha nozemoza „dobiva krila“. T.S.K 
Johanson i M.P Johanson („Pčela“ 1977.) pod 
točkom četiri konstatiraju: društva prihranjivana u 
jesen brže se razvijaju u proljeće. Točno. Moraju. 
Istina je malo drugačija. Zimske pčele koje smo do-
bili prihranom, šećerom i sirupom nisu prave dugo-
živuće pčele i one „znaju“ da su kraćeg vijeka pa 
sa leglom moraju početi ranije, pa makar to bilo i 
za Novu godinu. Dođe tako i Nova godina. Poželje-
smo si svako dobro, nama i pčelama. Netko mi je 
rekao - napravio sam 100 pogača, netko pak 600, 
a pokoji su pogače kupili. A zašto, ljudi? I bez mog 
pametovanja pčelari trebaju znati da pogača koja 
se daje u siječnju ili veljači ne daje nikakve rezul-
tate, čak je kontraproduktivna jer pčele umjesto da 
miruju ili griju prvo leglo, iscrpljuju se preradom še-
ćera i tako sebi krate život. Cvjetnog praha nema – 
potrošili smo ga u kolovozu. Stvaramo kratkoživu-
će pčele koje će opet odgojiti kratkoživuće pčele i 
tako dalje. Tortura pčela se tako nastavlja skoro do 
kraja zime. Netko potroši dvije pogače, netko četiri, 
a onda dolaze na red sirupi. Pritom smo dokrajčili 
zimske pčele koje su mogle živjeti još četrdesetak 
dana. Pčele koje stvaramo na šećeru u ožujku vje-
rojatno neće dočekati bagrem. Moramo biti svjesni 
da smo stvorili dvije, tri ili četiri generacije slabih 
pčela. Koliko uloženog truda, koliko utrošene hra-
ne, dvostruki broj pčela, a rezultat će biti polovi-
čan. Na paši bagrema možete imati u košnici 50 ili 
60 tisuća pčela (loših – kratkoživućih) koje će vam 
donijeti manje meda od košnice sa 35 tisuća pra-
vih pčela. Ne želim ići u situaciju gdje ima uljane 
repice, jer su je moje pčele vidjele jednom u 50-ak 
godina. Znam da uljana repica vraća pčele u zivot. 

Koliko? Ne znam. Jedna izreka kaže: bolesna maj-
ka – bolesno dijete. Treba znati da smo mi našim 
radom, ukoliko nas nešto ne spašava, ipak odgojili 
loše pčele. Možda mi dotud još nismo stigli, ali oni 
na zapadu jesu. Pčele nestaju! Uzroci? Petnaestak 
faktora plus varoa. Nisu stigli do prvog faktora „sla-
be pčele“. U jednom istraživanju, ne mojem, polo-
vinom rujna obilježeno je 750 pčela, pravih dugoži-
vućih. Od tih pčela, njih 13 je sudjelovalo u „berbi 
bagrema“ idućeg proljeća. Možda će netko reći da 
u današnjim uvjetima to nije moguće. 

Autor ovih redaka ima zabilježen slučaj sa vlastitih 
stacioniranih pčelinjaka otprije 6 godina. Matice su 
prestale nesti polovinom rujna, a počele su nesti 
polovinom ožujka. Mislim da su to prave zimske 
pčele jer su bile bez legla 6 mjeseci, plus rad do 
bagrema. Život pčela je dug 8 mjeseci, i to u doba 
varoe. Doživio sam i to da nam je velepčelar negdje 
1985. na nekom od jadranskih otoka krajem trav-
nja na jednom od svojih pčelinjaka otvorio košnicu 
i rekao: „Vidite gospodo, ovo je 14. pogača po redu 
povrh plodišta.“ Mislim da komentar nije potreban. 
Rodoljub Živadinović, dr. med. dao je zlata vrijedan 
savjet: ostavite pčelama dovoljnu zalihu meda, bez 
ikakvog prihranjivanja. Probajte to učiniti kod neko-
liko zajednica, pa ih u proljeće usporedite s ostali-
ma i bit ćete iznenađeni rezultatima. „Jer priroda 
je priroda“. Evo, i moj slučaj: sredinom proljeća 
2009. godine 8-okvirni LR nukleus po svim pravili-
ma pčelarenja trebao je biti eliminiran. Izbacivao je 
pčele, odstranjena mu je matica i ugrađen nezreli 
zatvoreni matičnjak. Ostatak 2009. radio je po svo-
jim pravilima i za sebe. Dosegao je 3 osamokvirna 
LR nastavka i sakupio 30 kg meda. Prvi put u 2010.  
zavirio sam u njega 8. travnja želeći oduzeti koji 
okvir s medom. A onda sam taj bivši nukleus mo-
rao „rastaviti“. Zašto? Iako sam pravio štetu, morao 
sam pobrojiti okvire s leglom - 14 kompletnih okvira 
sa leglom 35 dana prije bagrema. I što se sad tu 
ima prehranjivati?

Iako još uvijek griješim jer su me tako naučili, ipak 
imam savjet: Nemojte uzgajati slabe pčele! Šećer 
ostavite onome tko ga je napravio!

Gvido Gržetić
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Dani pčela u Karlovcu
 
U organizaciji pčelarskog drušva iz Karlovca, uz po-
moć Grada Karlovca, Karlovačke pivovare i OTP-
Karlovac, od 24. do 27. studenog u gradskom kaza-
lištu „Zorin dom“ u Karlovcu održani su ovogodišnji 
Dani pčela i 13. ocjenjivanje kvalitete sortnih vrsta 
gorskih medova. Kao i uvijek, izložbeni prostor je 
bio skladno i maštovito uređen od strane pčelarki ili 
supruga pčelara. Posjetitelji su mogli stvarno uživati 
u posebnoj i izvanrednoj ponudi najpoznatijih vrsta 
meda. Izloženi su livadski, bagremov, kestenov, lipov 
med, a posebno su istaknuti medljika od jele i kre-
masti med. Bilo je tu još medene maštovitosti - eko 
med sa sokom cikle, eko med sa suhom gljivom 
šitake, eko med sa suhim vlatima pšenice, med sa 
cimetom, krem-med, medeni kolači raznih vrsta i 
neizbježna medena rakija - medica. Svi štandovi su 
bili lijepo uređeni sa svojom ponudom, počevši od 
štanda OPG Profozić, OPG Brozović, OPG Rado-
čaj, OPG Legat, OPG Capan, OPG Klajnšek, OPG 
Mihalić i ekološko OPG Krnić i drugi. U izložbenom 
prostoru bile su izložene i košnice modelarske radi-
onice „Rotor“ iz Karlovca. Manifestaciju je otvorio 
predsjednik Hrvatskog pčelarskog saveza Martin 

Kranjec. Za sve sudionike, ali i za ostale zainteresi-
rane građane, doc. dr. sc. Donatella Vrbanac odr-
žala je predavanje „Med hrana – lijek“. Stručna ko-
misija za ocjenjivanje kvalitete meda najuspješnijim 
pčelarima dodijelila je diplome kao dokaz kvalitetne 
proizvodnje ovog ljekovitog prehrambenog proizvo-
da pčela i cvijeća. Diplomu „Zlatno saće“ dobilo 
je 9 pčelara, „Srebrno saće“ dobilo je 13 pčelara, 
„Brončano saće“ osvojilo je 6 pčelara, dok je naj-
boljom proglašena pčelarka Branka Katić.

Ekološki pčelar Lovro Krnić

9. ocjenjivanje meda Krapinsko-zagorske 
županije
Krapinsko-zagorska županija u suradnji sa HGK (Žu-
panijska komora Krapina) organizirala je 9. ocjenji-
vanje i izložbu meda, koje se održalo 05. i 06. stude-
nog 2010.  u sklopu 1. sajamske izložbe „Proizvodi 
hrvatskog zagorja“.

U petak (05. studenog) je u sklopu sajma, odmah 
nakon službenog otvaranja i kratkog govora župana 
Krapinsko-zagorske županije g. Siniše Dončića Haj-
daša, izvršena i dodjela priznanja nagrađenim pče-
larima - koji su sudjelovali na 9. ocjenjivanju i izložbi 
meda KZŽ 2010. Ocjenjivanje meda se provodilo u 
dva dijela. Na Agronomskom fakultetu je provedena 
peludna analiza, a organoleptičku analizu je u pro-
storijama Županijske komore u Krapini izradilo Po-
vjerenstvo za senzoričko ocjenjivanje.

Temeljem provedenih analiza i ocjenjivanja komisije 
izvršeno je bodovanje i rangiranje sudionika. Ove je 
godine na ocjenjivanju i izložbi meda ocijenjeno 77 
uzoraka meda, od kojih je jedan uzorak izbačen jer 
nije odgovarao Pravilniku.

Ukupno je osvojeno 34 zlatnih, 29 srebrnih i 12 bron-
čanih medalja za kvalitetu meda i uručena je jedna 
zahvalnica za sudjelovanje u ocjenjivanju.

Ovogodišnji šampion je pčelar Dominik Krog iz pče-
larske udruge „Krapina“, sa osvojenih maksimalnih 
20 bodova za bagremov med. Drugo mjesto je 
osvojio  Dragutin Jureša iz Zaboka za bagremov 
med, sa osvojenih 19,77 bodova i treće mjesto 
Nenad Martinjak iz Konjščine sa osvojenih 19,60 
bodova isto za bagremov med. Na ovoj izložbi i 
ocjenjivanju meda KZŽ prekinut je niz od tri puta 
uzastopce šampionske titule Nenada Martinjaka iz 

Konjščine, te to dokazuje da u široj okolici Zagorja 
ima jako kvalitetnog meda. 

U sklopu izložbe održano je predavanje za širu jav-
nost, kako bi se posjetitelji upoznali s kvalitetom, te-
rapeutskim svojstvima, ljekovitošću zagorskog meda 
i pčelinjih proizvoda. Zagorje svojim položajem, ra-
znovrsnom florom, vrijednim trudom i naprednim 
znanjem pčelara proizvodi med izuzetne kvalitete i 
prepoznatljivosti, ne samo na izložbama u Hrvatskoj 
već i na međunarodnim natjecanjima.

Velika zainteresiranost pčelara za ocjenjivanjem 
meda proteklih godina govori o važnosti ove mani-
festacije za našu županiju jer je zagorski bagremov 
med prvi po kvaliteti u Hrvatskoj, ali i šire, što govori 
i zadnja izložba i ocjenjivanje meda u Ljubljani, gdje 
je među izlagačima iz 14 država zlato u Hrvatsko 
zagorje donio bagremov med iz Konjščine.
Ovom izložbom i ocjenjivanjem županija daje potpo-
ru pčelarima, promovira njihov rad te olakšava do-
stupnost njihovih proizvoda krajnjem kupcu.

Darko Milinković
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Najuspješniji Dani meda u Jastrebarskom

Dani meda u Jastrebarskom službeno su trebali 
trajati od 26. studenog do 03. prosinca zbog velikog 
su interesa produženi 06. prosinca 2010. Treba na-
pomenuti da je izložbu posjetilo oko 2 500 do 3 000 
posjetitelja svih uzrasta, od beba starih 6 mjeseci, pa 
do posjetitelja od 85 godina. Posebno nas veseli da 
su izložbu posjetili i građani grada Zagreba te Gra-
da i Županije Karlovačke. Manifestacija je bila izlož-
benog karaktera sa prodajom meda i proizvoda od 
meda. Pčelari PD „Lipa“ iz Jastrebarskog za Dane 
meda su imali niz aktivnosti, počevši sa predavanji-
ma o matičnoj mliječi (pčelar Ivan Kolar), cvjetnom 
prahu i primjeni u prehrani pčelar (Milenko Jeličić), 
eko pčelarenje, bolesti pčela - liječenje protiv va-
roe (Dario Frangen), med u svakodnevnoj upotrebi 
(Marijan Žalac), čuvanje i topljenje voska (Darko 
Vancaš). Posebno smo sretni da smo u suradnji s 

Maticom Hrvatske (podružnica Jastrebarsko) orga-
nizirali promociju knjige, i u suradnji s Maticom iz 
Petrinje te autorom knjige „Medonosno bilje kon-
tinentalne Hrvatske“ profesorom biologije Matijom 
Bučarom. Sva ova predavanja su bila organizirana 
za pčelare društva i građane Grada Jastrebarsko. 
Uz sve ove aktivnosti posebno nam je bilo drago da 
smo na izložbi mogli primiti djecu vrtića „Radost „ iz 
Jastrebarskog te zadnji dan izložbe posjetili vrtić i 
pokazati im žive pčele u apisariju. Djeca su bila jako 
sretna zbog našeg posjeta, a osobito kada smo im 
podijelili med u čašicama i bombone. Uz ove aktiv-
nosti, predavanja, posjet djeci u vrtiću, na izložbi su 
se aktivnostima pridružili i pčelari Zagrebačke žpa-
nije koji su donirali med u dobrotvorne svrhe, tj. 
Caritasu župe Sv. Nikole Jastrebarsko, Crvenom 
križu Jastrebarsko te udruzi Iva koja se brine za 
stare i nemoćne. I ova akcija je pokazala da su pče-
lari humani i vrijedni članovi društva.

Međunarodna izložba inovacija, privrede, 
tehničkog stvaralaštva mladih i ekologije 
ČIB-EXPO 2010 

Društvo inovatora i Centar tehničke kulture iz Osije-
ka zajednički su sudjelovali na međunarodnoj izložbi 
inovacija, privrede i tehničkog stvaralaštva mladih 
i ekologije ČIB-EXPO 2010, koja je krajem stude-
nog održana u mjestu Čelarevo u Srbiji. Na sajmu 
su sudjelovali izlagači - inovatori iz Srbije, Hrvatske, 
Bosne i Hercegovine. Ukupno je predstavljeno 120 
različitih inovacija. 
Društvo inovatora iz Osijeka predstavljala su 3 čla-
na, sa svojim inovacijama: Milan Kramer za vode-
nu otopinu propolisa, Goran Nikolašević za „Cro-
salwat solar system“ za proizvodnju pitke vode iz 
slane i Ivo Bačlija za med s crnim kimom, te mladi 
inovatori iz Centra za tehničku kulturu: Matej Milo-
savljević za Secret knock door detecting lock, Ma-
rijan Štefanić za robota vatrogasca i Denis Glih za 
light show. Mentor ovim učenicima bio je Tomislav 
Vidovjak, koji je istaknuo da su učenici zadovoljni sa 
izlaganjem svojih inovacija na sajmu u Čelarevu, ali i 
da je njihov štand bio najbolje uređen, u čemu su im 
pomogli članovi Društva inovatora iz Osijeka. Pred-
sjednik Društva Vlado Kramer istaknuo je da je to 

nastavak dobre suradnje sa Centrom tehničke kul-
ture, ali i sa učenicima, te kako očekuje da će mladi 
učenici inovatori postati i članovi Društva inovatora. 
Svi gore navedeni izlgači su za svoje inovacije dobili 
diplome i medalje.

Vlado Kramer, Društvo inovatora Osijek
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Nagrada Grada Jastrebarskog pčelarskom 
društvu „Lipa“

Povodom dana Grada Jastrebarskog 13. studenog 
2010. pčelarsko društvo „Lipa“ iz Jastrebarskog do-
bilo je jedno od najvećih priznanja - nagradu grada za 
opće dobro u unapređenju pčelarstva našeg kraja. 
Poslije 20 godina rada društva i 100 godina pčelarstva 
u jastrebarskom kraju, ovo priznanje je dokaz da su 
pčelari  PD „Lipe“ svojim radom, društvenom aktivno-
šću i promidžbom pčelarstva bili na dobrom putu ovih 
20 godina. Pčelari PD „Lipa“ su jedini u Zagrebačkoj 
županiji, i šire, koji su dobili ovo veliko priznanje. 

Pčelarstvo u našem kraju dobilo je veliki zamah u po-
sljednjih 5 godina kada se svrstalo uz bok vinarima, 
koji su prvi brend jaskanskog kraja. Počevši sa izlož-
bom i prodajom meda, upoznavanju djece školskog 
i predškolskog uzrasta, predavanjima za građane 

i pčelare i svojom kvalitetom proizvoda došli su do 
ovog uspjeha. Treba napomenuti da je za ovaj uspjeh 
na poseban način zaslužno i  Ministarstvo poljoprivre-
de, ruralnog razvoja i šumarstva Republike Hrvatske 
i Zagrebačka županija, koja je nositelj razvoja pčelar-
stva u Županiji, a koji su posljednjih godina prepo-
znali rad pčelara i u svim značajnijim manifestacijama 
bili pokrovitelji. Posebno se treba zahvaliti čelništvu 
Grada Jastrebarsko, na čelu sa gradonačelnikom Mi-
haelom Zmajlovićem, koji su također prepoznali rad 
društva te svake godine pripomogli razvoju pčelar-
stva u gradu sa poticajima po košnici, sufinanciranju 
nabavke mladih selekcioniranih matica te redovitom  
pokroviteljstvu Dana meda u Jastrebarskom. Poseb-
no hvala našim sugrađanima potrošačima pčelarskih 
proizvoda, koji prepoznaju i cijene kvalitetu doma-
ćeg meda, također hvala i svim pčelarima na ovom  
visokom priznanju te se nadam da ćemo i ubuduće 
nastaviti promovirati pčelarstvo našeg grada i kraja u 
kojem živimo.

Darko Vancaš, Jastrebarsko

DANI MEDA

Otvoreni su jaskanski dani meda
Svaki dan se izložba gleda
Kupuju se proizvodi medni

Rakiju piju koji su žedni.

Za malenu djecu medenjaci i bomboni
U zraku lepršaju šareni baloni

Pažljivo slušaju pčelareve riječi
Kako med prirodno liječi.

Svako jutro žličica meda 
Bolesti prići ne da

Ljeti i zimi to je lijek
Zapamtite dobro za cijeli vijek.

Zdravi i veseli dočekali novu
Medno i sretno u svom domu.

  PČELARSKO DRUŠTVO „LIPA“
             JASTREBARSKO

Za jaskanske pčelare ovo je jedna od najuspješ-
nijih godina od postojanja društva, 100 godina 
pčelarenja u jaskanskom kraju i 20 godina po-
stojanja udruge. Dobili smo ove godine  poticaje 
od strane gradonačelnika Mihaela Zmajlović za 
nabavu mladim matica, točnije za 220 komada. 
Posjećivali smo inozemne sajmove, kao i  doma-
će, da bi sve to zasladili na kraju godine. Pčelari 
PD „Lipa“ Jastrebarsko dobili su jedno od najve-
ćih priznanja u Hrvatskoj i u Zagrebačkoj županiji 
nagradu grada Jastrebarsko kao najbolje društvo. 
Ovo nam je putokaz da smo dobro radili i za taj 
trud i bili nagrađeni.

Na kraju godine svim čitateljima „Hrvatske pčele“ i  
pčelarima Lijepe Naše želim sve najbolje u 2011. go-
dini, uz pozdrav - medno!

Darko Vancaš, Jastrebarsko
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Udruga pčelara „Lipa“ Pazin pod pokroviteljstvom Istarske županije i Grada Pazina 
organizira 6. međunarodnu prodajnu izložbu pčelarske opreme, pčelarskih proizvoda i 

stručno - znanstveni skup

6. DANI MEDA PAZIN 2011
25. – 26. (petak i subota) veljače 2011.

Manifestacija se održava u Pazinu, u prostoru „Spomen Doma“.

Ovogodišnja manifestacija posvećena je trima važnim obljetnicama:

100 godina od prve registrirane udruge na području Istre, osnovane u Pazinu•	
30 godina kontinuiranog, plodonosnog djelovanja udruge pčelara „Lipa“ iz Pazina•	
15 godina županijskog ocjenjivanja meda.•	

 
Posebnu pozornost posvećujemo mladima kroz sljedeće aktivnosti:

odgojno - edukativna akcija u vrtićima i nižim razredima osnovnih škola na području •	
čitave županije i organizirani posjet izložbi.
raspisan natječaj u osnovnim školama na području čitave Istarske županije za literarne •	
i likovne radove na temu pčele i pčelarstvo

Na samoj manifestaciji tradicionalno izdvajamo:

prodajnu izložbu pčelinjih proizvoda•	
međunarodnu izložbu pčelarske opreme•	
izložbu dječjih radova•	
stručno – znanstveni  skup•	

Zbog velikog interesa izlagača, a limitiranog prostora, posebno molimo izlagače opreme  
da se što prije jave (zaključno do 10. veljače 2011.) kako bi mogli predvidjeti veličinu i oblik  
izložbenog prostora, s obzirom na karakter opreme. Prednost ostvaruju oni izlagači koji su  
do sada izlagali na našoj izložbi, ako se jave do 21. siječnja 2011.  

Sve obavijesti i prijave mogu se dobiti na mob. 098/254-426 (Ranko Anđelini, predsjed-
nik Udruge pčelara „Lipa“ Pazin) ili na E-adresi: andjelini@hi.t-com.hr i Željko Ravnić na 
mob. 098/435-062 ili e-adresi: zeljko.ravnic@gmail.com, kao i na internetskoj stranici: 
www.lipa-pazin.hr
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OTKUPLJUJEMO  
PROPOLIS

HEDERA d.o.o. 

Put Vrbovnika bb,  

21311 Stobreč

Tel./Fax: 385 (0)21 32 54 10

O G L A S I

Prodajem rabljene LR okvire, oko 500-1000 
komada, 1kn/kom. Zagreb.
GSM. 092/240-6576, 098/517-773

Prodajem pčelinje zajednice iz 7-okvirnih AŽ stan-
dard nukleusa, sve matice su mlade. Karlovac.
GSM. 095/543-9249

Prodajem povoljno LR zajednice na 7 okvira i djelove 
za LR košnice. Karlovac.
GSM. 091/976-1907

Prodajem sjeme facelije iz 2010. Mogućnost dosta-
ve pouzećem.
Tel. 042/714-227
GSM. 098/1680-915

Prodajem pčele na LR okvirima iz 5 i 6 okvirnih nu-
kleusa. Dvor.
GSM. 099/512-5025

Prodajem kombiniranu posudu za otklapanje, toplje-
nje i dezinfekciju saća za 60 okvira, u kompletu, ga-
rancija i originalni račun, 600 eura. Krapina.
GSM. 098/9828-830

Prodajem AŽ-grom i AŽ-standard lipove okvire, 2,5 
kn/komad. Ludbreg.
GSM. 098/356-023

Prodajem lipove okvire, AŽ-grom i AŽ-standard. Varaždin.
GSM. 099/7202-290

Prodajem pčele na LR okvirima i kompletna društva
GSM. 098/360-201
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Članovi Hrvatskog pčelarskog saveza plaćaju članarinu preko pčelarskih udruga u iznosu od 
225,00 kuna, u što je uključeno i dobivanje časopisa. Pretplata samo za časopis Hrvatska pčela 
iznosi 270,00 kuna, a za inozemstvo 39,00 EURA. Cijena pojedinog broja za Hrvatsku iznosi 30,00 
kuna. Časopis izlazi u 11 brojeva, u nakladi od 4.200 primjeraka. Pretplata se tijekom godine ne 
može otkazati, a prima je Hrvatski pčelarski savez na broj žiro-računa 2484008-1100687902. 
Tiskara je "Grafika Markulin".

Upute za pripremu komercijalnih oglasa
Komercijalni oglasi moraju biti grafički pripremljeni i u pdf formatu dostavljeni najkasnije do 10. u mje-
secu. 
Cijena oglasa:
1/1  (16x24 cm) 4.200,00 kn  
1/2   (16x12 cm) 2.500,00 kn  
1/3              (16x7,5 cm) 1.800,00 kn   
1/4 (16x6 cm, 8x12 cm) 1.300,00 kn
1/8 (5x8 cm) 650,00 kn     

Popust na komercijalne oglase: 4x oglas -10%; 5-8x oglas -20%; 9-12x oglas -30%
Za sadržaj oglasa odgovaraju oglašivači.

Upute za pripremu malih oglasa građana
Mali oglasi moraju biti dostavljeni najkasnije do 10. u mjesecu za objavu u sljedećem broju ča-
sopisa.  Svaki član HPS-a i pretplatnik na časopis ima pravo iskoristiti jedan besplatni mali oglas 
godišnje. Svi sljedeći mali oglasi naplaćuju se 4,00 kune po riječi, a oglas mora sadržavati najma-
nje 10 riječi.

Upute za pripremu tekstova za objavu u časopisu Hrvatska pčela
Rukopisi i fotografije za objavu u časopisu primaju se najkasnije do 10. u mjesecu, te se nakon 
objave ne vraćaju. Autorski honorari plaćaju se po jednoj kartici, koja sadržava 1.450 znakova, u 
iznosu od 75,00 kuna/kartici. Za sadržaj tekstova odgovaraju sami autori. Ostali mediji koji preu-
zimaju tekstove, obavezno moraju navesti izvor informacija.

O G L A S I

DOBROVOLJNI PRILOZI 
HRVATSKOM PČELARSKOM SAVEZU U 2010. 

Antun Dalšašo, 1. Našice, autorski honorar, brojevi  5 i 11 Hrvatske pčele – 1.182,00 kn
Damir Rogulja, Zagreb, autorski honorar, brojevi 1 i 4 Hrvatske pčele – 699,00 kn2. 
Arduino Bubola, 3. Novigrad, autorski honorar, broj 9 Hrvatske pčele – 162,00 kn
Dario Frangen, 4. Velika Gorica, autorski honorar,  broj 12 Hrvatske pčele – 54,00 kn
Darko Bohatka, 5. Kutina, autorski honorar, broj 3 Hrvatske pčele – 85,00 kn
Darko Dominiković, 6. Metković, autorski honorar, brojevi 2 i 4 Hrvatske pčele – 347,00 kn
Hrvoje Drašković, 7. Donji Miholjac, autorski honorar, broj 3 Hrvatske pčele – 86,00 kn
Ivan Curiš, 8. Konjšćina, autorski honorar, broj 1 Hrvatske pčele – 377,00 kn
Ivan Lopina, 9. Slano, autorski honorar, broj 6 Hrvatske pčele – 220,50 kn
Matija Bučar,10.  Petrinja, autorski honorar, broj 7-8 Hrvatske pčele – 60,00 kn
Milan Kramer,11.  Osijek, autorski honorar, brojevi 1, 4, 7-8, 10 Hrvatske pčele – 619,00 kn
Milan Pastuović, 12. Garešnica, autorski honorar, broj 4 Hrvatske pčele – 276,00 kn
Nedjeljko Mrakovčić,13.  Krk, autorski honorar, broj 12 Hrvatske pčele – 72,75 kn
Nemanja Vlahović,14.  Garešnica, autorski honorar, broj 1 Hrvatske pčele – 116,00 kn
Siniša Lisjak, 15. Vrbovac, autorski honorar, broj 9 Hrvatske pčele – 77,25 kn
Slobodan Drakulić, 16. Vukovar,  autorski honorar, broj 11 Hrvatske pčele – 42,75 kn
Šime Pavić, 17. Zadar,  autorski honorar, broj 9 Hrvatske pčele – 380,25 kn
Zoran Tomašić,18.  Krk, autorski honorar, broj 3 Hrvatske pčele – 83,00 kn
Zvonko Šabjan,19.  Križevci, autorski honorar, broj 1 Hrvatske pčele – 280, 00 kn
Željko Trupković, 20. Čakovec, autorski honorar, broj 6 Hrvatske pčele – 64,50 kn
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BJELOVARSKI SAJAM d.o.o.

HRVATSKI PČELARSKI SAVEZ i

PČELARSKI SAVEZ BBŽ

pozivaju Vas na 

Na Sajamskom prostoru Gudovac pored Bjelovara u organizaciji Bjelovarskog sajma d.o.o., Hrvatskog pčelarskog 

saveza i Pčelarskog saveza Bjelovarsko-bilogorske županije, 5. i 6. II. 2011. godine održat će se 7. me�unarodni 

pčelarski sajam.

Sajam će se održati pod pokroviteljstvom Ministarstva poljoprivrede, ribarstva i ruralnog razvoja uz supokroviteljstvo 

Ministarstva gospodarstva, rada i poduzetništva. 

Suorganizatori Sajma su Bjelovarsko-bilogorska županija, Grad Bjelovar i Gradski ured za poljoprivredu i šumarstvo 

Grada Zagreba. 

Na Sajmu će se predstaviti oko 100 izlagača. Očekujemo da će Sajam posjetiti više od sedam tisuća posjetitelja iz 

Republike Hrvatske i okolnih država.

Kao i na dosadašnjim pčelarskim sajmovima koje je organizirao Bjelovarski sajam, na Sajmu se  mogu  prepoznati 

3 cjeline:

1. izložba i prodaja meda te proizvoda od meda – Paviljon 1 i Paviljon 8,

2. izložba i prodaja pčelarske opreme – Paviljon 8,

3. edukativni dio – Paviljon 4 (Aukcijska dvorana).

Budući da naš medijski pokrovitelj, list “Hrvatska pčela”, 2011. godine slavi 130 godina kontinuiranog izlaženja, 

ovogodišnji 7. me�unarodni pčelarski sajam posvećujemo upravo toj obljetnici.

Na Sajmu očekujemo još veći broj izlagača iz susjednih zemalja.

Posebno skrećemo pažnju svim izlagačima iz inozemstva koji žele prodavati svoju robu da stupe u kontakt sa 

registriranim uvoznicima u Republici Hrvatskoj.

Prijave za Sajam primat ćemo do popune izložbenog prostora (2.000 m
2
) ili najkasnije do 21. I. 2011. godine.

 Obavještavamo sve proizvo�ače pčelarske opreme, pčelare-inovatore i ostale zainteresirane, da će u Paviljonu 

8 biti osiguran poseban ''Prostor za prezentaciju'', u kojem će biti moguće predstaviti novitete u pčelarskoj opremi, rad 

sa pčelarskom opremom, inovacije u radu sa pčelama i sl.  

 Cijena ove usluge je 300,00 kn + PDV, što uključuje četiri vremenska perioda po 30 minuta, tijekom dvod-

nevnog trajanja sajma.

Svi zainteresirani izlagači i posjetitelji, na našoj web stranici: www.bj-sajam.hr  mogu pronaći sve potrebne 

informacije o 7. me�unarodnom pčelarskom sajmu te prijavne obrasce za sudjelovanje (Prijava, program, predavanja 

i slično).

                                                                                              Medno!                                                     

Subota 05. veljače 2011.

9,00 sati - Otvorenje Sajma za posjetitelje

10,00 sati - Svečano otvorenje 7. me�unarodnog 

pčelarskog sajma

10,45 sati - Vlado Auguštin: „Suzbijanje Varooze – 

slovenska iskustva“

11,30 sati - Petar Trogrlić, dipl.ing.agr.: 

     „Priprema pčelinjih zajednica za prve 

proljetne paše“

12,15 sati: - Vedran Lesjak, dipl.ing.agr.: „Važnost 

katastra pčelinje paše u praksi“

17,00 sati - Zatvaranje Sajma za posjetitelje

Nedjelja 06. veljače 2011.

9,00 sati - Otvorenje Sajma za posjetitelje

10,00 sati - Vedran Lesjak, dipl.ing.agr.:

   „130 godina kontinuiranog izlaženja 

časopisa „Hrvatska pčela“

10,30 sati - Martin Kranjec: „ Poticaji u pčelarstvu od 

2011.g „

11,00 sati - mr.sc. Violeta Santrač, dr.vet.med.:

   „Europska gnjiloća- opasna bolest pčelinjeg 

legla“ 

11,30 sati - mr.sc Dražen Lušić ,dipl.san.ing.: "Kuda 

ide kvaliteta meda?"

12,00 sati - Milanko Barač: „Tehnologija proizvodnje 

peludi„

12,30 sati - Veroljub Umeljić: „Uzgoj visokokvalitetnih 

matica za vlastite potrebe i za tržište“ - 

(primjena Jenter i Nicot aparata) 

17,00 sati - Zatvaranje Sajma za posjetitelje

PROGRAM STRUČNO-EDUKATIVNOG SKUPA




